
– Hogyan látja a piacok be -
szû külése idején a piacra ju -
tás, piacszerzés, piacbôvítés
le hetôségeit, és ebben a te vé -
keny ségben a gazdasági ka -
ma rák szerepét és feladatait?

– A vállalkozásoknak valóban
egyaránt komoly kihívást jelent
külpiacaik és a belsô kereslet
lassulása, amely a nemzetközi
szinten is általánossá váló pénz-
hiány nyomán alakul ki, veszé-
lyeztetve a munkahelyek meg-
tarthatóságát. Az országhatáron
kívüli és belüli piacélénkítést
azonban mindenképpen érde-
mes különválasztani. Ami a kivi-
tel szinten tartását, bôvítését
illeti: intenzív exporttámogatás-
sal igyekszünk segíteni, gazda-
ságdiplomáciai offenzíva kereté-
ben térképezzük fel azokat a
lehetséges partnerországokat,
amelyek – akár a hazai kivitel
túlnyomó hányadát adó Európai
Unión kívül is – számottevô fel-
vevôpiacot jelenthetnek a ma -
gyar gyártók számára. Eközben
az ITD Hungary munkatársai
végiglátogatják azt a 2300 kis- és

középvállalkozást, amelyeknek
sikeres külhoni megjelenésre
van esélyük exportképes termé-
keik és szolgáltatásaik révén. A
közvetlen találkozókon a cégek-
kel közösen felmérjük árualap-
jukat, igényeiket, megismertet-
jük velük a lehetséges állami
segítség módjait. A legnép-
szerûbb szolgáltatások a célzott
üzleti partnerkeresés, a tárgyalá-
sok, árubemutatók szervezése, a
személyre szabott ex port -
fejlesztési terv kialakítása és a
kereskedelemfejlesztési pályá-
zat. Mostanáig
mintegy 500 vál-
lalkozáshoz jutot-
tak el kollégáim,
akik a jövô évben
is foly tatják e
látogatásokat. 

A belsô keres-
let élénkítésének
pedig kézenfekvô
és hathatós esz-
köze az uniós tá -
mogatások ered-
ményeként meg-
nyíló megrende -
léstömeg. A nyer-
tes projektgazdák
a már döntéssel
rendelkezô pá -
lyázatok nyomán
1800 milliárd fo -
rintnyi igénnyel
jelentkeznek az
építôiparban, és
további százmilli-
árdokat mozgatnak meg info-
kommunikációs és gépbeszerzé-
seik által 2010 közepéig.

A kamarák, szakmai szerveze-
tek közvetítôként segíthetik leg-
inkább tagságukat, azzal, ha a
megnyíló lehetôségekrôl minden
információt bevált, jól mûködô
fórumaikon keresztül megoszta-
nak a számukra elérhetô cégkör-
rel. Ebbôl a szempontból példás-
nak mondható a kormányzati
oldal és az építôipari szervezetek
együtt mû kö dése az uniós forrás-
ból megvalósuló építési beruhá-
zásokról, az ágazat szereplôi szá-
mára kiírt közbeszerzésekrôl,
megrendelésekrôl tájékoztató
Építési Piactér kapcsán, amely
internetes felület nem csupán a
szaktárca és a Nemzeti Fejleszté-
si Ügynökség, hanem az ágazati
szövetségek honlapjain is elérhe-
tô.

– Milyen területekre össz-
pon tosítják a gazdaságfejlesz -
 tés forrásait? Melyek az elô-
ször 800, majd 1400 mil li árd
forintban megjelölt vállal -
kozástámogatási forrá sok és
céljai?

– A pénzügyi válság hitelezési
gyakorlatuk alapos átgon do lá -
sára késztette a bankokat, en nek

eredményeként rendkívül meg-
 nehezedett a forráshoz jutás a
vállalkozások számára. A pénz  -
hiányt enyhítendô, 1400 milli-
árd forintnyi költségvetési és
kö zösségi forrást teszünk elér-
 he tôvé a cégeknek. A legkiseb-
bek még kedvezôbb feltételek-
kel juthatnak mikrohitelhez,
mi köz ben kkv-hitel és forgó esz -
köz hitel tá mo gatja a nagyob-
bak talpon ma radását. A pénz in -
té zeteket hitelgarancia bátorítja
a szé le sebb körû kihelyezésre,
ka mat tá mo g a tási konstrukciók
segítik a felvett pénzösszegek
vissza fizethetôségét. Kétmilliárd
forint nyi ha zai forrásból oldjuk
meg például a Széchenyi-kártya
ka matt á mo ga tásának egy szá za -
lék ról két százalékra emelését a
jö vô év ben.

Az Új Magyarország Fejlesztési
Tervben 500, az Új Magyarország
Vidékfejlesztési Program pályá-
zatain további 400 milliárd forint
fordítható gazdaságfejlesztési cé -
lokra a következô két évben.
Ezen összegek minél teljesebb
körû felhasználását a feltételek
enyhítésével igyekszünk segíteni:
nagyobb lesz a támogatási arány
(a leghátrányosabb helyzetû tér-
ségek esetében elérheti a 70 szá-
zalékot is), nô az elôleg (a Gaz-
daságfejlesztés Ope  ra tív Prog-
ram, a Közép-ma gyar országi Ope -
ratív Program 1-es prioritása, a
Regionális Operatív Programok
gazdaságfejlesztési célú, illetve
turisztikai célú prioritásai, vala-
mint a Társa dalmi Megújulás
Operatív Prog ramból finanszíro-
zott munkahelyi képzés esetében
a támogatás összegének 40 szá-
zaléka lehet). A GOP technoló-
giafejlesz tési pá lyá zataiban eny-
hül a be lépési korlát, több, a
romló piaci feltételekkel küzdô
vállalkozás pá lyázhat. A 2009-
ben megjelenô pályázatokban a
je lent kezéshez még elfogadott
nettó árbevétel-csökkenés a mai
5 százalékról 10-25 százalékra
változik.

(Folytatás a 4. oldalon)

A Széchenyi-kártya segítségével kihelye-
zett összeg eléri az 500 milliárd forintot
– mutatott rá Krisán László, a KA-VOSZ
Zrt. vezérigazgatója.

(3. ol dal)

A hitelhez jutást könnyíti meg a Mikrohi-
telprogram – mondta Benke Ákos, a Ma -
gyar Vállalkozásfinanszírozási Zrt. vezér-
igaz gatója.

(3. ol dal)

2008. DECEMBER A  M A G Y A R  K E  R E S  K E  D E L  M I  É S  I P A R  K A  M A  R A  G A Z D A S Á G I  L A P J A                                KKV-FINANSZÍROZÁS, -TÁMOGATÁS KÜLÖNSZÁM

– Ma megkerülhetetlen,
hogy az elsô kérdés ne a vál-
ság gal kapcsolatos helyzetér-
tékelésrôl szóljon. Milyen-
nek látja a viszonyokat?

– Mindenekelôtt szeretném
eloszlatni azt az álságos véleke-
dést, amivel amúgy sûrûn talál-
kozni, nevezetesen, hogy Ma -
gyar ország már éppen túl volt a
nehezén, amikor szerencsétlen
pillanatban elérte a pénzügyi
válság. Hát nem éppen így áll a

dolog, Magyarországon ugyanis
még nem zárultak le azok az
átalakítási folyamatok, amelyek
a gazdaság megerôsítését segít-
hették volna. Ezért kettôs ne -
héz séggel találtuk szembe ma -
gun kat: egyfelôl azokkal a gon-
dokkal, amelyek abból fakad-
nak, hogy még mindig nem tör-
tént meg a gazdaság körüli
struktúrák átalakítása. Vagyis
nem ment végbe a gazdaság, az
oktatás, az egészségügy, a nyug-
díjrendszer és az önkormányzati
rendszer reformja. Hogy csak a
legfontosabbakat említsem. És
miközben mindez még hiány-
zott, akkor csapott le a világgaz-
dasági válság. Mert az nyilván -
valóan látszik, hogy a pénzügyi
válságot a gazdasági válság
követi majd, s ennek még csak
az elôszelét érezzük. 

– Mi számít majd igazi vál-
ságnak?

– Amit most tapasztalunk, az
még elsôsorban az autóiparral
és az elektronikával kapcsolatos
multik leépítéseirôl szóló hírek
hatása.

Csakhogy, ha igaz volt, hogy
egy-egy multi munkahelyhez
négy-öt beszállítói munkahely
csatlakozott, akkor sajnos ez
fordítva is igaz: a multik leépíté-
sei nyomán a hazai kis- és kö -
zép vállalkozások is kénytelenek
lesznek hasonló mértékben el -
bo  csá tani.

(Folytatás a 4. oldalon)

A válságra az ország pénzügytechnikailag jó választ adott,
de a hosszú távú problémák megoldására még semmilyen
válasz sincs. Holott ebbôl a helyzetbôl akár még jól is ki
lehetne jönni, ha a legfontosabb döntések megszületnének
és meg is valósulnának a mélyreható szerkezeti változások
– mondta Parragh László, a Magyar Kereskedelmi és Ipar-
kamara elnöke. 

Bajnai Gordon gazdasági miniszter

Parragh László az elkerülhetetlen gazdaságfejlesztésrôl

Csak megújulással lehet kikerülni
a gazdasági válságból

Peredi Ágnes
P. E.

Parragh László MKIK-elnök

Költségvetési és közösségi forrásból 1400 milliárd forint a cégeknek

Érkezik a pénzhiányt enyhítô
csomag a magyar vállalkozásoknak
A gazdasági válság reálszférára gyakorolt hatásának mér-
séklésére a kormány kidolgozta vállalkozástámogató cso-
magját, amelyben a kis- és középvállalkozások finanszíro-
zási lehetôségét növelik. A részletekrôl, az elképzelésekrôl
Bajnai Gordon nemzeti fejlesztési és gazdasági minisztert
kérdeztük.

– Bevált a jóslata, amelyet
az elsô Széchenyi-kártya hat
évvel ezelôtti elindításakor
mondott, miszerint néhány év
múlva akár százezer vagy
annál több vállalkozás is Szé-
chenyi-kártyás lehet. A Szé-
chenyi-kártya mennyiben tud -
ja segíteni a kkv-k tôkeínsé-
gét?

– A Széchenyi-kártya egy
olyan gazdaságtörténeti siker,
amelybôl Magyarországon kevés
van. A Széchenyi-kártya a kevés
olyan közös projektek egyike,
amelyet politikai színezettôl füg-

getlenül minden kormány és
érdekképviselet támogat, ráadá-
sul rendkívül hatékonyan lehet
igénybe venni a VOSZ és a kama-
ra irodarendszerén keresztül.
Ezt támasztja alá az is, hogy a
Széchenyi-kártya igénylôinek
száma a közelmúltban megha-
ladta a 100 ezret, a kihelyezett
teljes hitelkeret összege pedig
már megközelíti az 500 milliárd
forintot. Ráadásul a kártyahite-
leknek mindössze 3 százaléká-
nál volt visszafizetési probléma,
ami nemzetközi összehasonlí-
tásban is különösen jó ered-
ménynek számít. A Széchenyi-
kártya érdemi lépést jelentett a
kkv-k támogatásában.

A Széchenyi-
kártya ma már
olyan sikeres
program, amely-
nek gyakorlatát
külföldiek is ta -
nulmányozzák,
az adaptáció
szán  dékával. A
konstrukció si -
ke réhez hozzá-
járul az is, hogy
ha a kormányza-
ti szervek intéz-
nék a Széchenyi-
kártyák admi-
n i s z t  r á c i ó j á t ,
akkor több ezer
ü g y  i n t é z ô r e
lenne szük ség a
je lenlegi néhány
száz ember he -
lyett, s az a tá -
mo ga tási összeg
felét el vinné. A
kártya azért is
fontos forrása a
hazai vállalkozások támogatásá-
nak, mert így az uniós törvé-
nyekkel összhangban lehet segí-

teni a nemzetgazadaság szerep-
lôit.

(Folytatás a 4. oldalon)

Demján Sándor, a VOSZ ügyvezetô elnöke: Bízom a re for mok ban

A Széchenyi-kártya ma is egyedülálló 
hazai gazdaságtörténeti sikertermék
Demján Sándor, a Vállalkozók és Munkáltatók Országos
Szövetsége (VOSZ) ügyvezetô elnöke arra figyelmezteti a
kis- és középvállalkozókat (kkv), hogy takarékoskodjanak
tôkéjükkel, és élénken figyeljék saját mûködési területükön
kívül a többi szektort is. A Széchenyi-kártya sikerességében
mindenki egyetért, ám kamatát hosszú távon a jegybanki
alapkamathoz kellene közelíteni. A nagyvállalkozót a kis-
és középvállalkozások finanszírozási rendszerének meg-
könnyítésérôl és a VOSZ ebben betölthetô szerepérôl kér-
deztük.

Strbik László

Demján Sándor VOSZ-elnök

Tôke Unió Program néven a mikro-, kis-
és középvállalkozások számára tôkét,
hi telt és európai uniós forrásokat is be -
vonó komplex szolgáltatást indít a
Garantiqa – ismerteti Radnai György ve -
zér igazgató.

(5. ol dal)
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– Számunkra az a legfonto-
sabb, hogy a vállalkozások eb -
ben a nehéz helyzetben megma-
radjanak, ezért minden lehetsé-
ges eszközzel segítjük tagjain-
kat. A küldöttgyûlésen döntés
született arról, hogy 10 százalé-
kos tagdíjkedvezményben része-
sülnek azok a tagjaink, akik tel-
jesítették 2008. évi tagdíjfizetési
kötelezettségüket, 2009-ben ha -
tár idôre befizetik a tagdíj mind-
két részletét – hangsúlyozta
Bihall Tamás. A tíz pontban
megfogalmazott javaslataink
között elsô helyen szerepel egy
világos jövôkép, egy megvalósít-
ható régiós program, amely
nemcsak regionális, ha nem ága-
zati programokat is tartalmaz, és
megyei, kistérségi szinten is
megvalósul.

A kamara a „Vedd és védd”
programsorozattal, annak kibô-
vítésével arra törekszik, hogy
felhívja a figyelmet a helyi pia-
cok védelmére, ebben az ügy-
ben ugyanis országos viszony-
latban szinte semmi nem tör-
tént. A piacok védelme olyan
nemzeti és országos feladat,
amelynek hiányában nem lehet
válságkezelésrôl beszélni. A
BOKIK a helyi önkormányzato-
kat folyamatosan tájékoztatja a

helyzetrôl, s arról, hogy a jelen-
legi helytelen gyakorlatot vál-
toztassák meg, amikor megyén
kívüli vállalkozót bíznak meg a
munkák elvégzésével, noha a
helyi pályázók sem adtak rosz-
szabb ajánlatot. A kamara elvár-
ja a közbeszerzési kiírásoknál a
helyi vállalkozások bevonását, a
helyi termékek al kal mazásának
elôírását, tehát a helyi termé-
kek, szolgáltatások védelmét –
hangsúlyozta Bihall Tamás. 

– Október végén jelentettük

meg azt a közleményt, amely-
ben a hatóságok, politikusok,
önkormányzatok, valamint a
vállalatok és a lakosság figyel-
mét hívtuk fel az összefogás
szükségességére, a helyi vállal-
kozások elôtérbe helyezésé-
nek fontosságára – tette hozzá.
– Az ellenôrzô hatóságokat
önmérsékletre kértük, hogy ne
a szabályosan mûködô, idôn-
ként kisebb hibát vétô vállal-
kozásokat büntessék szinte
aránytalanul nagy összegekkel,
amely egy-egy kisebb cég ese-
tében akár a fennmaradást is
veszélyeztetheti, hanem élje-
nek a prevenció eszközével.
Inkább figyelmeztessenek, a
hibák, szabálytalanságok kija-
vítását várják el a vállalkozók-
tól, mintsem drákói szigorral
szankcionáljanak. Így jöhet
létre az a vállalkozásbarát
hatósági gyakorlat, amelynek
nem elsôsorban a pénzbesze-
dés a célja. Ka ma ránk a Ható-
sági Klub rendezvénysorozat
keretében segít a legújabb tör-
vénymódosításokról, szabályo-
zásokról tájékoztatni a vállal-
kozókat. 

– Nélkülözhetetlen az export-
piaci lehetôségek fejlesztése. Az
elvesztett piacok helyére újakat
kellene találni. Szó van az EU-
források átcsoportosításáról,
amelyet a BOKIK is régóta szor-
galmaz. A jövô záloga az oktatás,
a kutatás-fejlesztés, ezt nem sza-
bad feláldozni. 

A foglalkoztatáspolitikában
támogatjuk a „Segély helyett
munka” elvét, a munkára ösztön-
zô szociálpolitikát.

A legfontosabb cél: a vállalkozások fennmaradása

A BOKIK javaslatai a válság
lehetséges helyi kezelésére
A Borsod-Abaúj-Zemplén Megyei Kereskedelmi és Iparkama-

ra legutóbbi küldöttgyûlésén tízpontos javaslatot fogadott el

a gazdasági válság lehetséges helyi kezelésére, amelyet a

kamarai tagok megkérdezése elôzött meg. A kérdésekre

adott válaszok még ma is folyamatosan érkeznek a ka ma -

rába. Bihall Tamást, a BOKIK elnökét arról kérdeztük, hogy

a tízpontos csomag milyen fôbb elemeket tartalmaz. 

M. Vadas Zsuzsa

A Hajdú-Bihar Megyei Keres-
kedelmi és Iparkamara kezde-
ményezésére, a Szabolcs-Szat-
már-Bereg, a Jász-Nagykun-Szol-
nok és a Békés Megyei Kereske-
delmi és Iparkamarák tagjainak
bevonásával gazdasági elemzés
készült arról, hogyan látják a
vállalkozások jelenlegi helyzetü-
ket, mire számítanak a jövôben.

A válság nem kíméli az ország
keleti felét sem. Az összegzések
szerint e területen fôként az épí-
tôipar, a kereskedelem és az
élelmiszeripar van a legnehe-
zebb helyzetben. Mindenekelôtt
azt kell tudni, hogy az érintett
területen sok a gazdaságilag
meglehetôsen instabil alapokon
nyugvó vállalkozás, azaz tôkehi-
ányosak, nincsenek tartalékaik,
és sokszor hitelek segítségével
próbálnak talpon ma rad ni. A
gazdasági és pénzügyi válság
alapjaiban rengetheti meg eze-
ket a vállalkozásokat. A piacok
már évek óta szûkülnek – most
különösen érezhetô –, magasak
a szolgáltatási költségek, az adó-
terhek, és iszonyú sokba kerül a
munkaerô, óriásiak a járulékos
költségek. Éppen ezért a felmé-
rés célcsoportja a négy megye
kamarai tag mikro-, kis-, közép-
és nagyvállalkozásai voltak. A
kérdôívet közel kétszáz vállalko-
zás töltötte ki. A kérdôívet kitöl-
tô vállalkozások jól reprezentál-
ják a régió vállalkozásainak
összességét, mind méret, mind
ágazati szempontból. A vállalko-

zások véleményét négy kérdés-
hez kapcsolódóan kértük ki –
ismertette az elemzés legfonto-
sabb elemeit a ka ma ra elnöke.

A jelenlegi helyzetben a vállal-
kozások legnagyobb problémá-
nak a partnereik részérôl törté-
nô késedelmes fizetést, illetôleg
a nem fizetést tartják, ezt a hazai
piaci rendelésállomány csökke-
nése, majd a beszerzési árak
növekedése követi. Számottevô
még a forráshoz jutás nehézsé-
geinek növekedése is. A mikro-
vállalkozások leginkább a hazai
megrendelésállomány csökke-
nését, a kisvállalkozások a be -
szer zési árak növekedését, a kö -
zepesek a forráshoz jutás nehéz-
ségeit emelték ki.  A válaszadók
jelentôs tehernek tartják a kkv-k
személyi és anyagi lehetôségeit
meghaladó mértéktelen bürok-
ráciát, a bénító adózási és jár-
ulékrendszert. Gondokat okoz a
kiszámíthatatlan adó- és gazda-
ságpolitika. Tartanak az EU-s
források felhasználásának kése-
delmétôl, a befektetôi bizalom
csökkenésétôl. 

A gond az, hogy a problémák
zöme majd csak a következô
évben érezteti igazán a hatását.
A körbetartozás kérdése ugyan
nem új keletû, de mélyebben
begyûrûzhet, hi szen a banki
finanszírozás szigorításával na -
gyon sok cég kerülhet a likvidi-
tás szélére. Ha mégis hitelhez
jutnak a kkv-k, akkor annak
magasak lesznek a költségei,
amit a kis cégek a rendelésállo-
mány visszaesése miatt nem tud-
nak majd kitermelni. Kritikus

helyzet alakulhat ki. A másik
fontos kérdéskör a pályázati for-
rások kérdése. Legtöbbször
ezek a pályázatok utófinanszíro-
zottak. Ha nincs tôkéje a vállal-
kozásnak, nem tudja finanszí-
rozni a projektet, akkor viszont
elveszíti a pályázati forrást –
utalt a várható következmé-
nyekre Miklóssy Ferenc.

A vállalkozások válaszaiból
kiderült, hogy a helyzet feloldá-
sára elsô helyen az eurózónához
történô mielôbbi csatlakozást és
az EU-s források átcsoportosítá-
sát javasolják, amit kizárólag
gazdaságfejlesztési célra kellene
fordítani. Ezt követi a már meg-
nyert pályázati forrásokhoz való
hozzájutás felgyorsítása, az el já -
rá sok egyszerûsítése, az elôleg-

fizetés. A meg -
kérdezett cé gek szá-
mottevô része ja va sol
kormányzati be -
avatkozást, illetve kér
hitelgaranciát. 

A vállalkozások fô -
ként a bürokrácia, az
adminisztrációs, az
adó- és járulékterhek
csökkentésére, a ki -
szá mítható gazdaság-
politikára, az állami
kiadások csökkenté-
sére várnak a kor-
mányzattól határozott
lépéseket. Iszonyú a
bürokrácia Magyaror-
szágon, ami nagyon
szigorú, esetenként
ér telmetlen és öncélú
hatósági tevékenység-
gel párosul. Elôfor-
dul, hogy a bírságok
mértéke nincs arány-
ban a mulasztás mér-
tékével – jegyezte
meg a kamara elnöke.

A vállalkozók úgy
vélik, hogy néhány

konkrét kormányzati beavatko-
zás könnyítené a jelenlegi hely-
zetet. Ezek közül a legtöbben
elsôsorban a foglalkoztatáshoz
kapcsolódó adó- és járulékcsök-
kentést igény lik, hiszen a
környezô or szá  gokban sehol
sincs ilyen mértékû elvonás. Ez
drágítja a fog lalkoztatást, s a
jelenlegi hely  zetben az
alacsonyabb ter me  lékenységû
vállalkozás nem tudja kitermelni
a költségeket, amit aztán lét-
számleépítés kö vet het. A vállal-
kozók szerint a gazdaság- és
beruházásélénkítésre, új munka-
helyek teremtésére, a magyar
tôkén alapuló vállalkozások egy-
fajta pozitív diszkriminációjára
lenne szükség. A bevételek szin-
ten tartása mellett sürgetônek

tartják az állami kiadások drasz-
tikus lefaragását. Igénylik a kör-
betartozás megakadályozását,
amit a kormány, a minisztériu-
mok és az önkormányzatok pél-
damutatással is hangsúlyozza-
nak. Stabil, kiszámítható árfo-
lyam-politikát tartanak szük sé -
gesnek. Ja va solják a korrupció
szigorú szankcionálását, a csa-
ládtagokra is kiterjedô vagyoni
következményekkel. 

Magyarországról köztudott,
hogy egy drága fenntartású ál -
lam. „Fejnehéz”, pazarló, rossz
struk túrájú állam a mienk, ame-
lyet hosszú távon nem lehet
mûködtetni. Alacsonyabb létszá-
mú parlamentre, kevesebb ön -
kor mányzatra lenne szükség. Ná -
lunk a 3,9 millió foglalkoztatott-
ból mintegy 730 ez ren dolgoznak
különbözô állami hivatalokban.
A korrupció pedig hatalmas,
jókora pluszköltséget jelent a
vállalkozásoknak, és lehetetlen-
né teszi a tisztességes versenyt –
fogalmazott Miklóssy Ferenc.

Nem csoda, hogy ebben a
hely zetben a cégek vezetôi, tu -
laj  donosai minden lépésüket
alaposan meggondolják. A gaz-
daság jelenlegi állapota azon-
ban nem hagy túl sok választási
lehetôséget. A vállalkozások
elsô helyen költségcsökkentô
intézkedések megtételét terve-
zik, ezt a létszámcsökkentés,
majd a beruházások elhalasztá-
sa követi az intézkedési sorban.
Nagyon kevesen vannak, akik a
folyamatban lévô vagy tervezett
beruházások felgyorsításában
látják a megoldást. Nem szá-
mottevô, de a mikro- és kisvál-
lalkozások közül többen jelez-
ték cégeladási szándékukat is.
Jelentôs azon vá laszadók ará-
nya is, akik a kooperációban
való részvételben látják a ki -
utat.

A vállalkozások hitelekkel próbálnak talpon maradni az ország keleti részén is

Hajdú-Bihar megyében az építôipar, a kereskedelem
és az élelmiszeripar van a legnehezebb helyzetben
„Kellene végre egy határozott irány. Tudjuk, hogy a válság

nem oldható meg másképpen, csak veszteségekkel és sérel-

mekkel, de végre el kell indulni. Ez így már nem tartható.

Tudomásul kell venni azt is, hogy visszafelé nem lehet futni”

– jelentette ki Miklóssy Ferenc, a Hajdú-Bihar Megyei Keres-

kedelmi és Iparkamara elnöke.

Kalmár Erika
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Miklóssy Ferenc, a Hajdú-Bihar Megyei
Kereskedelmi és Iparkamara elnöke

A Fejér Megyei Kereskedelmi
és Iparkamara elnöksége az
elmúlt hetekben többször hívta
partnernek az önkormányzato-
kat azért, hogy példamutató,
lokálpatrióta gazdaságpolitiká-
val – az önkormányzatok támo-
gatásával – bizonyítsák be: ké -
szek olyan intézkedéseket hozni
a gazdaság támogatására, ame-
lyekkel a világgazdasági válság
okozta káros gazdasági folyama-
tok hatásai mérsékelhetôek.

– Eminens érdekünk, hogy az
önkormányzatok is intézkedési
tervet fogadjanak el annak érde-
kében, hogy a településükön
és/vagy vonzáskörzetükben mû -
ködô vállalkozások „életképe-
sek” maradjanak. Mind annyi unk
számára fontos, hogy a világgaz-
dasági, európai gazdasági folya-
matokból származó negatív ha tá -
sok ne indítsanak el kiszámítha-
tatlan, esetleg drámai folyamato-
kat – mondta a Fejér Me gyei
Kereskedelmi és Iparkamara
elnöke. Radetzky Jenô szerint el
kell érni, hogy lehetôleg ne csök-
kenjen az itt tevékenykedô vállal-
kozások kibocsátása, ne szûnje-
nek meg munkahelyek, és a ked-
vezôbb üzleti környezet kialakí-
tása miatt Fejér megyében új vál-

lalkozó szolgáltató társaságok
telepedjenek le, vagy válasszák
ismét Fejér megyét központjuk-
nak vagy telephelyüknek.

Ennek érdekében a kamara
vezetôi lokálpatrióta gazdaság-
politikát javasolnak a települé-
seknek. Érdemes áttekinteni az
önkormányzati adórendeleteket
és a költségvetést érintô intézke-
déseket; s amennyiben az önkor-
mányzat kivetette az iparûzési
adót, térítse vissza a munkahe-
lyeket 2009-ben is megôrzô kis-
vállalatoknak.

A kamara ajánlása szerint jó
volna, ha az egyes önkormányza-
ti beszerzéseknél, fejlesztések-
nél elônyöket kaphatnának a
megyei vállalkozók.  Érdemes
volna a közbeszerzési értékhatá-
rokat úgy megállapítani, hogy
azok meghívásos pályázatoknak
minôsüljenek, továbbá csak és
kizárólag a településen, Fejér
megyében bejegyzett, adókap-
csolataikban rendezett vállalko-
zókat hívjanak meg. Ezeket sze-
rintük rendeletileg kell – lehet –
biztosítani, viszont a társadalmi
háttér megerôsítéséhez Fejér
megye és a régió lobbierejének,
hatékonyságának növelését cé -
lozták meg. Radetzky Jenô úgy
véli: a program megvalósítása
esetén erôs, összefogáson alapu-
ló társadalmi bázis alakulhat ki,

mely példamutató lehet a gazda-
ság, a politika és a lakosság szá-
mára is. Mint elmondta, a móri
önkormányzat elfogadta a kama-
rai válságkezelô program javas-
latait, Fenyves Péter polgármes-
ter élére állt a helyi vállalkozá-
sok támogatásának.

A Fejér Megyei Kereskedelmi és Iparkamara lobbizásra készül

Lokálpatrióta gazdaságpolitikát
javasolnak a településeknek
Mivel a globális gazdasági és pénzügyi válság hatása régi-

ónkba is begyûrûzött, elkerülhetetlen, hogy a gazdaság sze-

replôi válságtervet készítsenek, párbeszédet folytassanak és

programot dolgozzanak ki” – nyilatkozta az Üzleti 7-nek

Radetzky Jenô, a Fejér Megyei Kereskedelmi és Iparkamara

(FMKIK) elnöke, az MKIK alelnöke annak kapcsán, hogy a

Fejér megyei kamaránál a megyei gazdaságfejlesztési prog-

ram beindítását szorgalmazzák.

Bogár Máté

Radetzky Jenô, az FMKIK elnöke

Bihall Tamás, a BOKIK elnöke
Az FMKIK elnökségének elha tá -

rozása alapján összeállított gazda-
ságélénkítô programja vas lat élet-
képességét – az al ko tók szerint –
igazolják az Európa számos orszá-
gában bejelentett intézkedések,
amelyek a munkahelymegtartás
érde ké ben meg hozott iparûzési
adó csök  ken tésérôl (Franciaor-
szág), a helyi vállalkozók pozitív
meg különböztetésére tett kor -
mány  zati és önkormányzati ja vas -
latokról (Né metország, Auszt  ria)
szólnak.



Az érintett munkavállalók
számát illetôen az év során
eddig ez volt a legmagasabb
havi érték. A tárgyhavi bejelen-
tések alapján a legtöbb munka-
vállalót, 934 fôt a Közép-dunán-
túli régióban bo csát hat ják el.

Figyelemre méltó azonban,
hogy hosszabb idôszakot vizsgál-
va még mindig kedvezônek minô-
síthetô a vállalatok munkaerô-
gazdálkodási helyzete. Az össze-
sített 1–11. havi adatok szerint
2008-ban eddig 303 gazdasági
szervezet 18,8 ezer fô csoportos
leépítését jelentette be a munka-
ügyi központoknak. A bejelenté-
sek száma az elôzô év hasonló
idôszakához képest a felére esett

vissza, a csoportos leépítésekben
érintett létszám pedig 35 száza-
lékkal mérséklôdött. 

A cégek elôzetes jelzései sze-
rint 2008 október közepe és nov-
ember vége kö zött összesen 79
cég mintegy 10 ezer fô elbocsátá-
sát mérlegelte. 27 szá zalékuk az
elektronikai iparban tevékeny-
kedik, 13 százalék a gépiparban
és fémfeldolgozásban, 12 száza-
lékot érint az autóipar beszállítói
bázisa, 9 százalék az építôipar-
ban, 8 százalék pedig az élelmi-
szeriparban dolgo zik. Hogy tény-
legesen sor ke rül-e ilyen mérték-
ben az elbocsátásokra, egyelôre
nem lehet meg becsülni, de nagy
va ló szí nû ség gel az elkövetkezô
hónapokban növekedésre kell
számítani a létszám-leépítési be -
je lentések terén. 

Mindezek ismeretében a kor-
mányzat kidolgozta a legfonto-
sabb alapelveket és módszere-
ket annak érdekében, hogy mér-
sékelni lehessen a válság hatá-
sait, és minél több munkahelyet
le hessen megmenteni. Ezek
rész  le teit Székely Judit, a Szoci-
ális és Munkaügyi Minisztérium
szak  államtitkára foglalta össze. 

Fontos alapelv a foglalkozta-
tási feszültségek kezelésénél,
hogy az állami segítségnyújtás
feltétele a vállalkozások aktív
részvétele, hozzájárulása hely-
zetük stabilizálásához. Alapvetô
célkitûzés a gazdálkodó szerve-
zetek mûködôképességének
fen  n    tartásán keresztül a munka-
helyek megôrzése, de nem min-
den áron. Ezt feltétlenül jó
tudni, mert azokban az esetek-
ben, amikor a vállalkozás nem
konszolidálható, az egyén támo-
gatása ke rül elôtérbe.

A munkahelyteremtés és -meg   -
ôrzés programjában a há rom
szaktárca, a Pénzügyminisztéri-
um, a Nemzeti Fejlesztési és
Gazdasági Minisztérium, vala-
mint a Szociális és Munkaügyi
Minisztérium szorosan együtt -
mûködik, és az intézkedés so ro -
za tot össze hangolja. 

2008. október 13-ától folyam-
atosan gyûjtik az elôzetes ada-
tokat azokról a tervezett csopor-
tos elbocsátási szándékokról is,
amelyek végrehajtását a cégek
még csak mérlegelik. Az ÁFSZ
információs rendszerét is fej -
lesztik a nem csoportos elboc-
sátások során álláskeresôvé

válók számának megisme ré sé -
hez. Az ITDH-ÁFSZ folyam-
atosan és közvetlenül informá-
ciót gyûjt a meghatározó mun -
kál tatóktól mun ka erô-gaz dál -
kodási terveikrôl. A GKI pedig
felmérést és elôrejelzést készít a
foglalkoztatási szándékokról. 

A csomagban tervezett intéz-
kedés, hogy létrehozzák a térsé-
gi válságkezelô alapot. Emellett
helyi testre szabott válságkeze-
lô csomagokat is alkotnak, még-
hozzá széles jogkörökkel. 

A par lament döntése alapján
fontos segítséget adhat a mun-
 ka helyek megtartásáért a jár-
ulék kedvezmény. Erre a cél ra
le  het számítani uniós támoga-
tás ra is. A cégek kérhetnek
majd bértámogatást csoportos
létszámleépítés kezelésére. Ezt
azok a cé gek vehetik igénybe,
amelyek cso portos leépítés ke -
re tében elbocsátott dolgozók
felvételét vállalják. Ezt maxi-
mum egy évre lehet kapni, az
átvett munkavállalók után fize-
tett bér és járulék mértékének
50 százaléka erejéig. A részmun-
kaidôs foglalkoztatást kereset-
kompenzációval segítik a likvi-
ditási gondokkal küzdô vállal-

kozásoknál azért, hogy elbocsá-
tás helyett részidôben  foglal-
koztassák dolgozó ikat. A tervek
szerint ez a bér 80 százalékáig
vehetô majd igénybe. 

Az Új Magyarország Fejleszté-
si Terv foglalkoztatási intézke-
déseit is dinamizálják a TÁMOP
1.1.2. projekt indításának elôre
hozásával azért, hogy a progra-
mokba folyamatosan lehessen
belépni. 

A csomag része az állami
nagyberuházások és infrastruk-
turális fejlesztések felgyorsítása
a pótlólagos munkahelyek létre-
hozása érdekében. Az állami
forrásokhoz jutást is meg kíván-
ják könnyíteni a szankcionálási
rendszer és a közbeszerzés sza-
bá lyainak módosításával.

Országosan mintegy 8-9 ezer
fônek biztosítanak majd mun-
kaalkalmat a most folyó ki -
emelt beruházások. A legna-
gyobb létszámigényt a Nyugat-
Dunántúlon jelezték, míg a
Közép-Du nán túlon megvalósu-
ló beruházások a többi régióval
összehasonlítva a legkisebb
pótlólagos ke re s lettel számol-
nak. Nagyobb létszámfelvételt
érin tô beruházások a feldolgo-
zóiparban várhatók, ezek 4100
fô nek adhatnak új munkaalkal-
mat, a kereskedelemben mint-
egy 2300 fô számíthat új munka-
helyre.

– A Széchenyi-kártya hat-
éves „diadalútját” alátá-
maszt ják a tények is? 

– A 2002-ben bevezetett Szé-
chenyi-kártya sikerességét a szá-
mok egyértelmûen bizonyítják.
Indulása óta mintegy 105 ezer
vállalkozás vette igénybe, a
segítségével kihelyezett tôke
eléri az 550 milliárd forintot. A
hitelkonstrukció minden évben
mintegy kétmilliárdos támoga-
tás mellett több mint 130 milli-
árd forrást juttatott a gazdaság-
ba. A Széchenyi-kártya hitelösz-
szege jelenleg 25 millió forint,
kamata a bubor + 4 százalék. Az
indulás évében, 2002 nyarán
egymillió forintos hitelkerettel
lehetett Széchenyi-kártyát igé-
nyelni. Ezt 2003-ban 5, 2004-ben
10, 2006-ban pedig 25 millió
forintra emelték. A hitelkeret
folyamatos növelésével együtt
jelentôsen nôtt a kártyával fel-
vett hitelek nagysága is, amely
átlagosan 7,5 millió forint körül
alakul. A legnépszerûbb a 10 mil-
liós keret. A Széchenyi-kártyá-
sok 32 százaléka kereskedelmi,
15 százaléka építôipari, 13 száza-
léka szol gáltató, 9 százaléka
fuvarozó vállalkozás, 4 százaléka
a vendéglátóiparban, 27 százalé-
ka pe dig egyéb területen tevé-
kenykedik. A Széchenyi-kártyás
vállalkozások évente 18 ezer új
munkahelyet teremtettek.

A hitelkonstrukció vonzerejét
elsôsorban az adja, hogy a legol-
csóbb és a legegyszerûbben elér-
hetô hitel a piacon. A Széchenyi-
kártya 2 esetében a negyedéves
visszatöltési kötelezettség is
meg szûnt. A KA-VOSZ szakem-
be rei folyamatosan vizsgálják és
elemzik a Széchenyi-kártya
konstrukciót már igénybe vevô,
illetve azt igénybe venni tervezô
vál lal kozások visszajelzéseit, ta -
pasztalatait, amelyeket folyama-
tosan beépítenek a feltételekbe. 

– Milyen aktuális módosítá-
sokat terveznek a vállalkozói
visszajelzések, illetve a gaz-
dasági válság miatt kialakult
helyzetben?

– A kamattámogatás növelésé-
rôl kezdtünk tárgyalásokat a
Nemzeti Fejlesztési és Gazdasági
Minisztériummal. Mivel a Szé-
chényi-kártya a válság kialakulá-
sa után sem vált kockázatosab-
bá, így nem gondoljuk, hogy szi-
gorítani kellene a kártyához
jutás feltételeit. Az azonban nyil-
vánvaló, hogy a konstrukció nem
függetlenítheti magát a kialakult
piaci helyzettôl, így az egyes ága-
zatokból érkezô kérelmeket a
hitel elbírálásakor alaposabban
átnézik a hitelelbírálók. A jegy-
bank október végi 3 százalék-
pontos, 11,5 százalékra történô
alapkamat-emelése, majd kétsze-
ri fél százalékpontos, 10,5 száza-
lékra történô mérséklése alapve-
tôen megváltoztatta a vállalkozá-
sok hitelhez való viszonyulását.
A jelenlegi kamatszinten a költ-
ségek – az egy százalékpontos
mérséklés ellenére – egyszerûen
ki termelhetetlenek a vállalkozá-
sok számára. Miközben a piacon
a Széchenyi-kártya maradt a leg-
olcsóbb konstrukció, az állam
által kínált egyszázalékos ka mat -
támogatás a jelenlegi helyzetben
kevés. A KA-VOSZ Zrt. úgy véli,
hogy a 6 százalékos alap kamat
mellett arányos volt az egyszáza-
lékos állami támogatás. Ez még a
nyolc és fél százalékos kamat-
szint mellett is elfogadható volt,
ám a jelenlegi 10,5 százalékos
kamatszint mellett az egy száza-
lék helyett – szerintünk – leg-
alább 3 százalékot kellene az
államnak vállalnia. 

– Lát-e esélyt erre? 
– Az állam azt szeretné, ha a

Széchenyi-kártya évi mintegy
kétmilliárd forintos kamat- és
garanciavállalásai ne a költség-
vetést terheljék, hanem lehessen
uniós forrásokból finanszírozni.
Az idei és jövô évi állami kamat-
terhek nagyban függnek attól,
mennyire esik vissza a vállalko-
zások hitelfelvételi kedve és ké -
pes sége. A jelenlegi kihasznált-
ság mellett, 3 százalék tá moga-
tással az állam kiadásai négymil-
liárd fölé nônének. De a meg té-
rülés ez esetben nem kétséges,
hiszen a Széchenyi-kártya hitel-
összegének elköltése azonnali 20

százalékos áfabevételt generál az
államháztartás számára, továbbá
a hitelképesség érdekében legáli-
san mûködô vállalkozások jelen-
tôs társasági adót is termelnek.

– Egy évvel ezelôtt azt nyi-
latkozta az Üzleti 7-nek, hogy
2008-ban tervezik egy, a Szé-
chenyi-kártyára épülô új
beruházásihitel-konstrukció
elindítását. Mi a helyzet ez -
zel, létrejött, és mikortól ve -
hetô igénybe?

– A Garantiqa Hitelgarancia
(GHG) Zrt. és a KA-VOSZ Zrt.
kidolgozott erre egy többszintû
konstrukciót, az úgynevezett
Tôke Unió Programot. Ennek
elsô szintje, hogy a Garantiqa
olyan forrásszervezô, tanácsadó
céget indított el, amely egyabla-
kos ügyintézéssel felméri az
adott vállalkozás jellemzôit, s
ezek alapján felkutatja a számára
leginkább testhezálló, komplex
finanszírozási megoldást. Ez a
szolgáltatás elsôsorban a már
legalább középvállalati méretet
elért cégeknek szól.

Az új tanácsadó cég az ország
120 településének 208 pontján, a
kamara és a VOSZ irodáiban lesz
elérhetô. Az együttmûködés
révén a Garantiqa Pont a Széche-
nyi-kártyánál már megismert
módon az MKIK vagy a VOSZ
által már bevizsgált, megbízható-
nak minôsülô vállalkozásokkal
kerülhet kapcsolatba, ami elôny,
de nem kizárólagos feltétel. A
források mindegyikének elérését
megkönnyíti az is, hogy a GHG
Zrt. kezességvállalása áll majd
mögöttük. A tanácsadó cég szak-

értôi segítségével a finanszírozá-
si megoldást keresô cég helyze-
tét néhány héten belül értékeli,
és megteszi javaslatát. Ha utóbbi
ezt elfogadja, a Garantiqa Pont
vállalja, hogy nevében és helyet-
te eljárva meg is szerezze az
adott forrásokat. Mindezek a
jelenlegi piaci tanácsadói díjak-
nál kevesebbe kerülnek majd a
vállalkozásoknak. 

– Ez bizonyára megkönnyíti
a mikro- és kisvállalkozások
hitelhez jutását, ám mi a
helyzet a beruházási hitellel?

– A Pénzügyi Szervezetek Álla-
mi Felügyelete engedélye és a
cégbírósági bejegyzés után
néhány hónapon belül létrejön a
Tôke Unió Program második
szintje, a KA-VOSZ és a Ga ran -
tiqa Pont közös pénzügyi szol gál -
tató társasága. Ez megvalósítaná
a kamara és a VOSZ régi tervét:
elsôsorban a Széchenyi-kártya
jelenlegi ügyfélkörére építkezve,
a Jeremie-forrásokat és a keres-
kedelmi banki hiteleket kombi-
nálva 10 éves futamidejû, 5–25
millió forint közötti összegû,
kedvezményes beruházási hitelt
nyújtana maximum 10 százalé-
kos kamattal, kétéves türelmi
idôvel, akár ingatlanfedezet nél-
kül is.

– Mit tartalmaz még a prog-
 ram? 

– A program keretében harma-
dik szintként a GHG Zrt. létreho-
zott egy céget a kockázatitôke-
alapok kezelésére is. Ennek maj-
dani egyik alapja részben a Jere-
mie-kockázati tôkepénzeket
aknázná ki, s juttatná tovább a
vállalkozóknak, amire várhatóan
2009 márciusától nyílik mód. Két
további tôkealapja közül az
egyik számára ugyanakkor intéz-
ményi befektetôk – köztük a
GHG Zrt.-nek régóta viszontga-
ranciát is nyújtó Európai Fejlesz-
tési Bank (EIB) – nyújtanának
forrást, míg a másikba magánbe-
fektetôk, hazai biztosítók, ban-
kok, nyugdíjpénztárak szállná-
nak be tôkével. A három alapban
együttesen 80-100 milliárd forint-
nyi pénz állna rendelkezésre. A
tervek szerint az e forrásért
jelentkezô cégekben a tôkeala-
pok 25, illetve 50 százalék alatti
tulajdonhányadot szereznének.
A Garantiqa Kockázati Tôkealap-
kezelô Zrt. az elôzetes tervek
szerint a jellemzôen ötévnyi futa-
midô alatt 50 százalékos megté-
rülést várna el a befektetett tôke
után.
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A pénzügyi-gazdasági válság miatt a vállalkozások számá-

ra nehézkessé vált a pénzügyi forráshoz jutás, elapadtak a

hitelek. A vállalkozások likviditásának fenntartásához,

illetve a kisvállalkozások növekedési lehetôségeinek támo-

gatásához elengedhetetlenek az olyan hitelkonstrukciók,

mint a már bizonyítottan sikeres Széchenyi-kártya – mond-

ta Krisán László, a KA-VOSZ Zrt. vezérigazgatója.

Krisán László: Hamarosan elindulhat a kkv-knak való Tôke Unió Program  

A KA-VOSZ a Széchenyi-kártya
kamattámogatásának növelését javasolja

Krisán László, a KA-VOSZ Zrt.
vezérigazgatója

– Mi a célja a programnak,
milyen vállalkozásoknak biz-
tosít forrást és milyen felté-
telekkel?

– Az Új Magyarország Mikrohi-
telprogram célja a kereskedelmi
banki módszerekkel nem, vagy
nem a kívánt mértékben finan-
szírozható magyarországi szék-
helyû mikrovállalkozások fej-
lesztése a hitelhez jutás lehetô-
ségeinek javításával. Erre a célra
83 milliárd forint áll rendelke-
zésre, zömmel uniós forrásból. A
program keretében azok a mik-
rovállalkozások kaphatnak hitelt
forgóeszközök vásárlására vagy
beruházásra, amelyek éves árbe-
vétele nem haladja meg a 200
millió forintot vagy induló vállal-
kozások. Ezenkívül rendelkezni-
ük kell önerôvel, amely a terve-
zett fejlesztés minimum 20 szá-
zaléka. Ezzel a lehetôséggel ed -
dig több mint 800 vállalkozó élt,
akik négymilliárd forintot meg-
haladó összegû hitelt vettek fel.  

– A válság hatására módosí-
tottak-e a feltételeken? 

Jelenleg a felvehetô beruházá-
si mikrohitel összege 6 millió
forintról 10 millióra emelkedett,
miközben a futamidô ötrôl tíz
évre nôtt. Hitelcéltól függetlenül
hat hó nap  ról egy hónapra csök-
kent a vállalkozás korábbi hite-
leire vo nat kozó kivárási idô.

– Egy idén nyáron készült
felmérés szerint három kkv-
ból kettô beruházást terve-
zett. Lát-e lehetôséget arra,
hogy ez az arány ne romoljon
drá maian, milyen szerepük le -
het ebben a különbözô vállal-
kozásélénkítô programoknak? 

– A beruházási kedv csökke-
nése nem oka, hanem következ-
ménye a válságnak, amely pénz-
ügyiként indult, de globális gaz-
dasági válsággá vált. Ezen az
alapvetô trenden változtatni
valószí nûleg nem lehet, hiszen a
kereslet csökkenése a termékek-
szolgáltatások iránt globális,
emiatt maguk a beruházók is túl
kockázatosnak ítélik bármilyen

fejlesztés megindítását. A gazda-
ságpolitika annyit tehet, hogy a
rendelkezésre álló források
segítségével minden erejével
azon van, hogy mérsékelje a vál-
ság hatásait.

– Vannak-e más termékeik,
amelyek segítik a kkv-kat? 

– Az Új Magyarország  Hitelga-
rancia keretében új garanciaesz-
közökkel növekednek a mikro-,
kis- és középvállalkozások hitel-
hez jutási esélyei. Az erre a célra
allokált forrás összesen mintegy
67 milliárd forint.

Az új konstrukció keretében
a vállalkozások 100 millió
forintot meg nem haladó hitelé-
re vállalunk kezességet, legfel-
jebb 10 éves futamidôre. Várha-
tóan 2009 tavaszától pedig még
egy for rás megnyílik a kkv-k
részére.

Az Új Magyarország Kockázati
Tôke Program célja, hogy javítsa
a vállalkozói szektor korai, illet-
ve növekedési életszakaszban
lévô vállalatainak tôkehelyzetét.
A prog ram keretében a Magyar
Vállalkozásfinanszírozási Zrt.
forrásokat közvetít kockázati
tôkealapok részére, bôvítve a
mikro-, kis- és középvállalkozá-
sok tôkebevonási lehetôségeit.
Erre a célra 46 milliárd forint áll
rendelkezésre, fôként uniós for-
rásból.

Jelenleg a magyar vállalkozások csaknem négyötöde hitel

nélkül gazdálkodik, annak ellenére, hogy sokan közülük

hitelképesek lennének. A bankrendszer számára azonban a

mikrovállalkozások kis összegû hiteligényei nehezen kezel-

hetôk, túl magasak a tranzakciós költségek, a vállalkozások

pedig nehezen tudják teljesíteni a bankok biztosítéki feltét-

eleit. A hitelhez jutást könnyíti meg a Mikrohitelprogram,

amelyrôl munkatársunk Benke Ákost, a Magyar Vállalko-

zásfinanszírozási Zrt. vezérigazgatóját kérdezte. 

Mikrohitel uniós forrásból

A túléléshez pénz
kell a kicsiknek

Losonczi Lívia

Aktív részvétel és mentô csomagok

Munkahelyek ezrei szûnnek meg a közeljövôben
A gazdasági válság nyilvánvaló jele az elbocsátások növe-

kedése. Az Országos Érdekegyeztetô Tanács számára készí-

tett felmérés adatai szerint 2008 novemberében összesen 58

cég 3090 fô csoportos leépítését jelentette be a munkaügyi

szervezetnek. Ez magasabb az egy hónappal korábbi beje-

lentésekhez képest, és az egy évvel korábbi bejelentések szá-

mát is meghaladja. Egy hónappal korábban 1090 fô terve-

zett elbocsátását jelentették a cégek, az elôzô év hasonló

idôszakában pedig 2693 fôt érintô bejelentést rögzített az

Állami Foglalkoztatási Szolgálat. 

Peredi Ágnes

Benke Ákos, a Magyar Vállalkozás-
finanszírozási Zrt. vezérigazgatója

Székely Judit, a Szociális és
Mun ka ügyi Minisztérium
szak  államtitkára

Strbik László
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(Folytatás az 1. oldalról)
– Milyen javaslataik lenné-

nek arra, hogy a kkv-k még
könyebben, adminisztráció-
mentesebben juthassanak
hitelhez?

– Nehezen lehet megfelelni
azon pályázati követelmények-
nek, amelyek árbevételük növe-
lését írják elô a pályázó vállal-
kozóknak. Ezeknek a követel-
ményeknek csak az innovatív
jellegû területeken tevékenyke-
dô cégek tudnak eséllyel megfe-
lelni. Felhívnám a figyelmet arra
is, hogy a vállalkozóknak több
évre elôre vállalniuk kell a
magas, 8-15 százalékos árbevé-
tel-növelést, bár ez a vállalás az
idén reálértéken legfeljebb 6
százalékos árbevétel-növelést
jelent, az infláció csökkenésével
ké sô bb magasabb reálértékû
árbevétel-növekedést kell a vál-
lalkozónak elérnie. Emlékeztet-
nék arra is, hogy a kkv-k
többsége nem ex portál, így csak
szerény mértékû belföldi növe-
kedésre számíthat. A jelenlegi
magyar helyzet lesújtó. A tôke
ugyanis nem gyarapodik a kis-
és középvállalkozásoknál. Több
ezermilliárd forintnyi összegre
lenne szükség a kis- és közép-
vállalkozások tôkehiányának
pótlására, amit más országok –
az írek, portugálok – élveznek a
meg maradt és mobilizálható
csa ládi vagyonokkal.

– Várható-e a közeljövôben
valamilyen elôrelépés a kkv-k
finanszírozásában?

– A jövô év elejétôl a vállalko-
zások már kedvezményes mikro-
hitelt is igényelhetnek, amelyet
a megbízható Széchenyi-kártyás
ügyfelek ingatlanfedezet nélkül
is megkapnak. Ezt a Széchenyi-

kártyához hasonlóan a területi
kereskedelmi és iparkamarák-
nál, valamint a VOSZ irodaháló-
zatában lehet majd igényelni.
Emellett a kormány a hazai kis-
és középvállalkozások támoga-
tására kidolgozott egy 1400 mil-
liárd forintos csomagot. A Szé-
chenyi-kártya 2 konstrukciója
egyébként már most is kedvezô,
a kamat havi egy százalék alatt
van, a futamidôt két évre emel-
ték a korábbi 12 hónap helyett,
illetve eltörölték a korábbi
negyedéves törlesztési kötele-
zettséget. Az adminisztrációt
csökkenti, hogy hamarosan már
az interneten is lehet majd igé-
nyelni a kártyát.

– Mi a véleménye: meddig
lesz még létjogosultsága a
Széc henyi-kártya-hitelnek?

– Ma már a bankok többsége
kínál a Széchenyi-kártyához
hasonló folyószámlahitelt, s eze-
ket is igénybe vehetik a vállalko-
zások. Kedvezményes kamatozá-
sú mikrohitelek is a rendelkezé-
sükre állnak a kkv-knak, és bein-
dult az uniós Jeremie-program
keretében is a mikrohitelezés. A
gondok és nehézségek ellenére
vállalkozásfejlesztésre jelenleg a
mikrohitelalapban valamivel
több mint 80 milliárd forint áll
rendelkezésre, a Széchenyi-kár-
tya évente 100-120 milliárd
forint hitel kihelyezését teszi
lehetôvé, a Sikeres Magyarorszá-
gért vállalkozásfejlesztési prog-
ram 330 milliárd forintos kihe-
lyezett, illetve kihelyezhetô
tôkeállománnyal bír, míg 80 mil-
liárd forint állami tôkeforrás áll
a kisvállalkozások rendelkezésé-
re. Szerintünk inkább a meglévô
rendszerekre, így a Széchenyi-
kártyára és az azt mûködtetô

KA-VOSZ Zrt.-re kellene építeni
a kkv-k hitelezését, és ezt kelle-
ne több forráshoz juttatni, és
nem új szervezeteket létrehozni.
Ám ne feledjük el, hogy a Szé-
chenyi-kártya kedvezményes
hitellehetôségét éppen az az
igény hívta életre, hogy a ban-
kok nem tartották hitelképesnek
a kisvállalkozásokat. Vagyis úgy
vélem, hogy még jó néhány évig
szükség lesz a Széchenyi-kártya
nyújtotta hitelekre.

– Mit tanácsolna a kkv-
knak, hogyan vészeljék át a
pénzügyi válságot?

– A nemzetközi pénzügyi vál-
ság hatására a dráguló hitelek
és a külpiaci konjunktúra csök-
kenése mellett belsô fogyasz-
táscsökkenésre, a termelés
szerkezetének átalakulására
kell majd számítaniuk a magyar
szereplôknek. A gondok áthida-
lásában pedig fontos lesz a kis-
és középvállalkozások ked vez -
mé nyes fi nanszírozása. Ezért
tárgyalunk a Széchenyi-kártya
állami kamattámogatásának
meghosszabbításáról, illetve a
kártya bázisára épülô, kedvezô
feltételû beruházási hitel beve-
zetésérôl. Figyelni kell a többi
részpiacot is, egyik kis vál lal -
kozó sem engedheti meg magá-
nak, hogy csak a saját szûk
tevékenységére figyeljen, az
áru piaci és a termelési gondok
tovagyûrûzô hatásúak lehetnek.
Minden cégnek óvatosan kell
majd befektetni a saját tôkéjét.
A pénzügyi válság a vállalkozá-
sokat is eléri, és ez akár a szá-
muk csökkenéséhez is vezethet.
A kkv-k azonban társulással nö -
velni tudják tôkeerejüket,
amely szükséges a piacon mara-
dásukhoz.

(Folytatás az 1. oldalról)
A kormány megszünteti a janu-

ár elsejétôl kiírt pályázatok ese-
tében a korábbi gazdasági hely-
zetnek megfelelôen kialakított
növekedési elvárást az ÚMFT
pályázatainál és az árbevétel-
növekedést a GDP-változásához
köti, illetve kiválthatóvá teszi
azzal, hogy a nyertes pályázó vál-
lalja alkalmazottai megtartását.
Ezek a változások a jövô évtôl
lépnek életbe, jórészt visszame-
nôleges hatállyal, a 2007–2008-as
pályázatokra érvényesen is.

– Hogyan vették figyelem-
be az uniós forrásoknak a
gazdaságélénkítés érdekében
javasolt gazdaságfejlesztési
célú átcsoportosítását? Mi -
lyen szerepet kap ezek fel-
használásában a beruházási,
a vállalkozásfinanszírozási
te vékenység?

– A 2007–2013 közötti idôszak-
ban 30 milliárd eurónyi közösségi
forrás érkezik Magyarországra,
amelyet jól kell tudnunk felhasz-
nálni elsôsorban a vállalkozások
vissza nem térítendô forráshoz,
hitelhez, tôkéhez juttatásában.
Kétségtelenül át kell rendeznünk
összegeket e célokra, pénzt kell
pumpálnunk a gazdaságba, ezért
meg kell nézni, mely projektek
hagyhatók el, halaszthatók példá-
ul jelentôs idôbeli elcsúszásuk
vagy túlzott költségigényük
miatt. Míg most az elsô számú
szempont a megmaradás, gondol-
nunk kell a fenntarthatóságra is,
nemcsak a források átcsoportosí-

tásánál, hanem általában a gazda-
ságpolitikában is. Ezért tartalmaz
a kormányzati válságkezelô és
gazdaságélénkítô csomag közép-
távú szerkezeti reformelemeket
is, a válságjelenségek elültével
neki kell látnunk az adó- és az
önkormányzati rendszer átalakí-
tásának, fokoznunk kell az üzleti
környezet javítása és a korrupció
visszaszorítása érdekében meg-
tett erôfeszítéseket. Utób bi hoz
el engedhetetlen a széles körû
egyetértés és támogatás, nem
csupán a gazdasági, hanem a
politikai élet minden szereplôjé-
tôl is.

– Hogyan hangolták össze a
források felhasználását a
kkv-szektor fejlesztési igé-
nyeivel, a munkahely-megtar-
tási, munkahely-teremtési
cél kitûzésekkel? Reálisak-e
nap jainkban ez utóbbi célki -
tûzések?

– Az sajnos elkerülhetetlennek
látszik, hogy akár tízezres nagy-
ságrendben is megszûnjenek
munkahelyek. E folyamat fékezé-
sét szolgálják a munkahelyek
megtartását, újak létrehozását
támogató elképzeléseink, ame-
lyek egyikeként a munkaintenzív
nagyvállalatok magyarországi
letelepítését célzott ösztönzôk-
kel segítjük. Másik út is vezet a
foglalkoztatási helyzet javításá-
hoz: egy új munkavállaló felvéte -
lét öt korábbi alkalmazott eseté-
ben járulékkedvezménnyel hono-
ráljuk, az 5 és 50 fôt foglalkozta-
tó kkv-k egy új munkavállaló fel-

vételével 5 másik, megtartott dol-
gozó után csökkenthetik a fize-
tett járulékot az elsô év ben 10
százalék, második évben 6 száza-
lékkal. Rendkívül fontos, hogy a
szakképzett munkaerôt minden
ágazatban megtartsuk, amíg a
gazdasági lassulás egy-másfél
évre tehetô idôszakát követôen,
a kereslet ismét növekedni kezd.

A Széchenyi-kártya ma is egyedülálló 
hazai gazdaságtörténeti sikertermék

Érkezik a pénzhiányt enyhítô
csomag a magyar vállalkozásoknak

(Folytatás az 1. oldalról)
Ez a folyamat már elkezdô-

dött, de amit látunk, az csak a
jéghegy csúcsa. A vállalko-
zók egy része még nem is
érzékel semmit. Mások már
kezdik látni, hogy fogytán
vannak a rendeléseik, és
sokan pánikba esnek. Talán
még jobban is, mint indokolt
lenne. A válság olyan veszé-
lyes folyamatokat indít el,
mint a bizalom- és likviditás-
hiány, a hitelezés lassulása,
leállása, drágulása. A kis- és
középvállalkozásokat ez na -
gyon meggyengíti. Ezzel
együtt fokozódik a vállalko-
zások közötti bizalom hiánya.
„Én fizetek, de nekem ki fog
fizetni?” – kérdezik sokan, és
joggal. Ezért is nehezíti fôleg
a kicsi cégek helyzetét az a
szabály, amely megtiltja a 250
ezer forint feletti készpénzes
fizetést. Teljesen életsze rût -
len ez az igény, kivált, ha két
cég még kapcsolatuk kezdeti
szakaszánál jár. Ki az, aki ma
mer nyitva szállítani? A
merev szabályok csak fokoz-
zák a lánctartozások kocká-
zatát. 

Ebben a helyzetben a kiszol -
gáltatott országok kockázata
drámaian megnô, és nem eny-
hítik ezt a nemzetközi intézmé-
nyek, amelyek rend szere elég-
telen és gyenge. A piaci zava-
rok, a kereslet visszaesése, a
recesszió fokozatosan éri el az
ingat lan pia cot, lé nyegében
már el is érte, a tartós fogyasz-
tási cikkek piacát is, amely
megrendíti a teljes beszállítói
láncot az autóipar, az IT-szek-
tor és az elektronikai piac zsu-
gorodásával. De ezek éppen a
bizalom hiánya miatt vannak
még nagyobb veszélyben. Hi -
szen olyan keresletre épülnek,
amelyeket, ilyen nehéz idôk-
ben, az emberek inkább ké -
sôbbre halasztanak. Ha pedig
visszaesnek ezek az iparágak,
ak kor a szállítmányozás iránti
igény is csökken.

Azt is tudni kell, hogy a gaz-
dasági válságot mindig társa-

dalmi és politikai válság
követi. Ez az, amit el kellene
kerülni.

– Ebbôl a mondatból úgy
tûnik, mintha el lehetne
ke rülni. Lát rá komolyan
esélyeket? És ha igen, ho -
gyan?

– Magát a válságot nyilván-
valóan nem lehet elkerülni,
hiszen Magyarországon a
növekedés kétharmada az
exportpiacokról származik.
Ha ott recesszió van, akkor itt
is. Jellemzô például, hogy a
Német Kereskedelmi Kamara
legfrissebb elôrejelzése sze-
rint a jövô évben a korábban
remélt egyszázalékos növeke-
dés helyett 0,5 százalékos
GDP-csökkenés várható. De
nemcsak az exportpiacok
szûkülnek, hanem a belföldi
fogyasztás is, amely amúgy is
már visszaesett az utóbbi idôk
megszorításai nyomán. A
helyzet mégsem teljesen kilá-
tástalan. Sôt, akár még jól is
kijöhetünk belôle. Ehhez
szükség van viszonylag rövid
távon ható lépésekre, és hosz-
szú távúakra is.

– Mi segít rövid távon?
– A már említett pénzügy-

technikai lépéseken túl igen
helyes az uniós pénzek átcso-
portosítása. Kulcsfontosságú,
hogy az 1400 milliárd forint
menedzselése megfelelô le -
gyen, hiszen egyes részleteit
még Brüsszellel is rendezni
kell. Az európai uniós pénzek
átcsoportosítását már évek óta
szorgalmazza a kamara. Fon-
tosnak tartjuk, hogy ke vesebb
presztízs-beruházásra kerüljön
sor, és több munkahelyterem-
tô és -megtartó fejlesztés jöj-
jön létre. Szükség van a ver-
senyképességet segítô lépé-
sekre is. Ha megfelelôen hasz-
nosítja az ország az uniós
támogatásokat, azzal sikerül-
het a gazdasági válság hatásait
is tompítani. Pozitív hatása
lehet a költségvetésre, hiszen
az élénkülô beruházási kedv
növekvô adó- és járulékbevé-
telt hoz az államkasszának.

Ahhoz, hogy a vállalkozá-
sok pozíciói javuljanak, csök-
kenteni kellene a munkaerô
költségét és az adóterhelést,
mérsékelni az árfolyamkoc-
kázatot, javítani a beszállítói
láncokon, a szakképzésen, a
mérnökképzésen, a nyelvok-
tatás színvonalán és csökken-
teni kellene a munkaügyi sza-
bályozás rugalmatlanságát és
fokozni a kormányzati gazda-
ságfejlesztési programok ha -
té konyságát.

– Ezeket az igényeket
már igen régóta hangoz-
tatják a gazdaság szerep-
lôi. Mégis, a hosszabb tá -
von ható lépéseket eddig
se nagyon sikerült meg-
tenni, hiszen erôs és kelle-
metlen társadalmi hatá-
sokkal járnának. Ha
mindezt vi szony lag nyu-
galmas idôkben sem tud-
ták megoldani, miért gon -
dol ja, hogy még kiélezet-
tebb, válságos idôk ben in -
kább megteszik? 

– Mert ezek a lépések a
kitöréshez elengedhetetle-
nek. Nem lehet a végletekig
halogatni a nagy elosztó
rendszerek reformjának
szak  szerû kidolgozását és
végigvitelét. Át kell alakítani
az oktatást, az egészség-
ügyet, a nyugdíj- és rokkant-
nyugdíjrendszert, a munka-
nélküli-ellátás rendszerét, a
kutatás és fejlesztés finan-
szírozását, az államigazgatás
és az önkormányzatok mû -
kö dését. Szükség van közte-
herviselési reformra, a gaz-
daság szereplôi terheinek
csökkentésére. De mindez
teljességgel elképzelhetetlen
ak kor, ha nincs érdemi pár-
beszéd és együtt mûködés a
társadalomban és a politikai
pártok között is. Meg kell
találni a módját annak, hogy
az emberekkel világos, nyílt
be széddel megértessék,
hogy meg kell újulni, mert
akkor lehet csak gyôztesen
kikerülni ebbôl a drá mai
helyzetbôl. 

Csak megújulással lehet kikerülni
a gazdasági válságból

Az egész világon végigsöprô
pénzügyi válság és az azt követô
gazdasági recesszió körülmé-
nyei következtében a vállalkozá-
sok adóterheinek és az élômun-
kát terhelô járulékok csökkenté-
se egyelôre lekerült a napirend-
rôl, a 2009. évre szóló adótör-
vény és a költségvetés nem sok
mozgásteret hagy a kkv-szektor-
nak. Az MKIK álláspontja szerint
nem kérdéses, hogy a jelen gaz-
dasági helyzetben a költségveté-
si egyensúly megteremtése és az
államháztartási hiány mérséklé-
se az elsô számú prioritás. Már
csak azért is, mert ez a maast-
richti kritériumok alapeleme,
amit teljesítenünk kell az euró-
bevezetéshez. Ha már eurónk
lenne, a pénzügyi válság is telje-
sen másként hatott volna a
magyar gazdaságra – mutat rá
Dunai Péter

– Továbbra is ellenállásba
ütközik viszont a gazdasági szfé-
ra a kormányzat részérôl a nagy
elosztórendszerek átalakításá-
nak kérdésben – teszi hozzá az
MKIK fôtitkára. – Régóta hangot
adunk azon véleményünknek
különbözô fórumokon és felál-
lásban, hogy a reformot nem
lehet tovább halogatni, hiszen a
rossz struktúrák fenntartása
hatalmas összegeket emészt fel,
ami egyben gátja az érdemi adó-
csökkentésnek is, és ez a kkv-k
helyzetét negatívan befolyásolja.
A jelen gazdasági helyzetben a

közterhek mérséklésérôl le kell
mondanunk, elengedhetetlen
azonban, hogy az állam változ-
tasson a kkv-támogatáspolitikán
és szélesítse a hitelhez jutás
lehetôségeit. Szerencsére most
mindkettôre komoly kormány-
zati szándék mutatkozik.

Dunai Péter különösen fontos-
nak tartja, hogy a rendelkezésre
álló európai uniós források
minél nagyobb részét fordítsák
közvetlen gazdaságfejlesztésre.
Módosítani kell a prioritásokon,
és az eddigieknél jóval nagyobb
mértékben kell tôkét pumpálni a
gazdaságba, fôként a kkv-szek-
torba. 

– A pályázati rendszer feltéte-
lein szintén lazítani kellene –
szorgalmazza a fôtitkár. Állás-
pontunk szerint most azonban
olyan vállalkozásoknak is for-
ráshoz kellene jutniuk, amelyek
egyáltalán vállalják, hogy meg -
ôrzik a jelenlegi termelési volu-
menüket és az alkalmazotti lét-
számot. A növekedési kritérium
elôírása a pályázati rendszer
halálát jelentené, hiszen csak
kevesen tudnák igénybe venni.
Pedig a cél most éppen az lenne,
hogy minél szélesebb kör része-
süljön a forrásokból.

A támogatáspolitika másik
sarokpontja a cégek likviditási
helyzetének megkönnyítése. Jól
mutatja ezt a Széchenyi-kártya
sikere is, amelybôl októberben
adták át a százezredik darabot,
és a konstrukció öt év alatt
mintegy 500 milliárd forintnyi
hitelt mozgatott meg. A gazda-
ságpolitikának mindenképpen
ezen az úton kell továbbmennie,
ezt szolgálja a Széchenyi beru-
házási hitel is. A jövô év elejétôl
a vállalkozások már kedvezmé-
nyes mikrohitelt is igényelhet-
nek, amelyet a megbízható Szé-
chenyi-kártyás ügyfelek ingat-
lanfedezet nélkül is megkapnak.
Az 5–50 millió forint közötti
összegeket tízéves futamidôre
és alacsony kamatozással folyó-
sítják majd. Dunai Péter szerint
mindemellett azonban olyan
hitelkonstrukciót is be kell
vezetni, amellyel az uniós pénz-
re pályázó cég kiválthatja az
önrészt.

– A gazdaságpolitika által
most meghozott, illetve terve-
zett intézkedések azonban csu-
pán arra jók, hogy tompítsák a
recesszió hatásait, de hosszú
távon a problémát csak a struk-
turális reformok oldhatják meg
– hangsúlyozza az MKIK fôtit-
kára.

Hosszú távon a nagy ellátórendszerek reformja a megoldás

A kkv-támogatáspolitikának
most a túlélést kell szolgálnia

Vállalkozásonként
hatmillió forint

Kedvezményes
for gó esz közhitel

Forgóeszköz-finanszírozás-
ra, például anyagvásárlásra,
árukészletek feltöltésére hasz-
nálható kedvezményes hitelt
tesz elérhetôvé a vállalkozá-
soknak jövô év elején a kor-
mány. Az új hitelkerettel mint-
egy 100 milliárd forintot jut-
tatnak el a vállalkozásoknak. E
hitel esetében 6 millió forintig
kaphatnak alacsony kamattal
bankkölcsönt a mikrovállalko-
zások. Januártól visszamenô-
leg is 40 százalék elôleget kap-
nak az uniós támogatási szer-
zôdést aláírók, és azt az alá-
írástól számított 15 napon
belül át is utalják számukra. 50
millió forintig nem kérnek biz-
tosítékot a cégektôl, és a
támogatási arány 50 százalék-
ra emelkedik.

Kôrösi Katalin

A jelen gazdasági helyzetben a kormányzatnak arra kell
törekednie, hogy a magyar vállalkozások minél kisebb meg-
rázkódtatással vészeljék át a gazdasági recesszió idôsza-
kát. Dunai Péter, a Magyar Kereskedelmi és Iparkamara
(MKIK) fôtitkára fontosnak tartja, hogy minél több kkv
részesüljön a közvetlen gazdaságfejlesztésre fordítható
uniós forrásokból, illetve vehessen igénybe  kedvezményes
hitel konstrukciókat.

Dunai Péter, az MKIK fôtitkára
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Az „EU Finance Day for SMEs”
rendezvénysorozat budapesti ál -
lo másának célja az volt, hogy a
befektetési hajlandóság növelése
érdekében tájékoztatást adjon a
kkv-k számára rendelkezésre
álló, idegen és saját tôkét bevonó
finanszírozási forrásokról, és elô-
segítse a jó gyakorlatok megosz-
tását az érdekeltek között.

A növekedési és foglalkoztatá-
si célkitûzések megvalósítása
érdekében az Európai Unió szá-
mos finanszírozási eszközt ho zott
létre annak érdekében, hogy elô-
segítse az EU-ban mûködô több
mint 20 millió kis- és középvállal-
kozás fejlôdését és növekedését.
Az 1,1 milliárd eurós összeg keze-
lését az Európai Be ru házási Alap
(EBA) a regionális és helyi pénz-
ügyi intézményekkel – pél dául
ban kokkal, ke zes ség vállaló intéz-
ményekkel és kockázati tôkeala-
pokkal – együtt mû köd ve végzi. A
finanszírozási eszközöket a ver-
senyképességi és innovációs
keretprogramban (CIP, 2007–2013)
ha tá roz ták meg.

Az Európai Beruházási Alapot
a bizottság a következô eszközök
mûködtetésével bízta meg: 

• A „kkv-garanciakeret” révén
az EU átvállalja a kisvállalkozá -
sokkal kapcsolatos hitelkockáza-
tok egy részét, ennek fejében a
pénzügyi intézmények kötelezett-

séget vállalnak arra, hogy több
hitelt adnak a kkv-knak. Az
elmúlt tíz évben az EU 436 millió
euró összegben vállalt kezességet
bankok és más pénzügyi intézmé-
nyek javára, összesen csaknem
28 milliárd eurónyi hitelállo-
mánnyal szemben.

• A „gyorsan növekvô és inno-
vatív kkv-k támogatására létre-
hozott eszköz” révén az EBA
olyan kockázati tôkealapokba
fektet be, amelyek gyorsan
növekvô kisvállalkozásokra kon-
centrálnak. Az EBA részesedése
lehetôvé teszi az ilyen alapok
számára, hogy többet fektesse-
nek be a korai életszakaszban
lévô kkv-kba és könnyebben tud-
janak bevonni további befekte-
tôket.

A keretprogram finanszírozási
eszközeinek célja, hogy a kkv-
kra irányítsa a bankok és más
pénzügyi intézmények figyelmét.
A korábbi programok biztató
eredményei hatására a 2007 és
2013 között felhasználható pénz-
összeg csaknem a duplájára
nôtt. A tervek szerint a keret-
program összesen 1,1 milliárd
eurós költségvetésbôl gazdálko-
dó eszközei Európa-szerte mint-
egy 30 milliárd eurónyi finanszí-
rozási forrást biztosítanak a
körülbelül 475 000 kis- és közép-
vállalat számára.

– A Tôke Unió nem válságke-
zelô program, de hozzájárul a
kkv szektor dinamizálásához, és
ez a jelenlegi gazdasági válság
helyzetben felértékelôdött –
hangsúlyozta a  vezérigazgató, és
hozzátette: a program keretében
egy, a kkv-kat támogató tanács-
adói hálózat felméri a vállalko-
zók terveit és forrásigényét,
kialakítja a megvalósításhoz
szükséges legjobb finanszírozási
konstrukciót, segít megtalálni a
forrást nyújtó partnereket és
elkészíteni a megfelelô EU-s
pályázatokat. A vállalkozókat
egyablakos ügyintézés keretében
a szerzôdések megkötéséig szin-
te „kézen fogva” vezetik. Radnai
György szerint a program elôre-
lépést biztosít a magyar kkv-k
számára. A Tôke Unió Prog ram
egy olyan kezdeményezés, amely
ha beérik, nagyban hozzájárulhat
ahhoz, hogy a források elôterem-
tésével a hazai kis- és középvál-

lalkozói szektor megvalósíthassa
legjobb elképzeléseit. Ennek

érdekében a KA-VOSZ Zrt. a
Garantiqa Pont Tanácsadó Zrt.-
vel közösen pénzügyi szolgáltató
céget alapít, és ezzel, valamint az
általa koordinált országos kama-
rai és VOSZ irodahálózat bevoná-

sával járul hozzá a program sike-
réhez. Az irodák a Tôke Unió
Program ügyfélszolgálati irodái-
ként is mûködnek majd, a vállal-
kozókkal történô közvetlen kap-
csolattartás ezen irodákon ke -
resztül valósul meg.

Ha a vállalkozónak nagy össze -
gû hitelre, tôkebevonásra, eset-

leg EU-s pályázati tanácsadásra
is szüksége van, akkor a Ga ran -
tiqa Pont profi tanácsadói dol-
gozzák ki a cég számára a finan-
szírozási formák megfelelô ará-
nyát, felkutatják a forrást nyújtó
bankokat és kockázati tôke tár-
saságokat, és szerzôdéskötésig,
illetve az EU-s pályázatok beadá-
sáig menedzselik az ügyet. Akár
tôkérôl, akár hitelrôl, akár EU-s
támogatásról van szó, minden
forráselem mögött ott áll a
Garantiqa készfizetô kezesség-
vállalása, ami csökkenti a finan-
szírozók kockázatát, és így javítja
a kkv-k forráshoz jutásának esé-
lyeit – mondta Radnai György.

A KA-VOSZ és a Garantiqa
közös pénzügyi szolgáltató társa-
sága új beruházási hitel termék-

kel lép piacra: a Széchenyi
Kártyára épülô beruházási hitel,
Jeremie forrású és MFB Hitel
kombinációjaként a Nemzeti
Fejlesztési és Gazdasági Mi nisz -
térium támogatásával jön létre. A
megbízhatónak minôsülô Szé -
che nyi-kártyás vállalkozók szá-
mára akár ingatlan fedezet nélkül
is igényelhetô alacsony kamato-
zású hitel futamideje tíz év lesz. 

– Ehhez továbbra is hinnünk
kell a vállalkozókban, és olyan
hitelt kell kitalálni, ami nemcsak
olcsó, de gyorsan és egyszerûen
hozzáférhet. Az új hiteltípust a
Széchenyi Kár tyá hoz hasonlóan
a területi kereskedelmi és iparka-
marák, valamint a VOSZ irodahá-
lózatában lehet majd igényelni,
várhatóan 2009 tavaszától –
hangsúlyozta a vezérigazgató.

MKIK–VOSZ összefogással, EU-források bevonásával

Komplex pénzügyi megoldást
kínál a Tôke Unió Program
Tôke Unió Program néven mikro-, kis- és középvállalkozá-

sok számára egyablakos ügyintézéssel tôkét, hitelt és euró-

pai uniós forrásokat is bevonó komplex pénzügyi szolgál -

tatást indít a Garantiqa Hitelgarancia Zrt. (Garantiqa),

valamint az MKIK és a KA-VOSZ Zrt.  A részletekrôl Radnai

Györgyöt, a Garantiqa vezérigazgatóját kérdeztük.

−Az elsô tanyabuszt Me gye -

ren adták át, de hány közle-

kedhet majd a kistérségek-

ben?

−Végül is 1187 kérelem érke-
zett, s azokból 1054-et elfogad-
tunk. Ez 94 százalékos eredmény,
s elmondhatom, csak azokat uta-
sítottuk el, amelyek nem feleltek
meg a feltételeknek. A kistérségi
közlekedéshez egy katalógusból
igényelhettek az önkormányzatok
és a nonprofit szervezetek 9+1 fôs
buszokat. Az elsô buszt november
végén adtuk át. S miután a hivatal
odaítélte a támogatást, amely
összesen 8,5 milliárd forint, már
nem nálunk van a labda. 

− Az önkormányzatok számára
például kötelezô a közbeszerzési
eljárás. Egyébként itt is feltétel
volt az ötezernél kisebb lé lek szám,
vagy négyzetkilométerenként a
száz fônél kisebb nép sû rû ség. 

− Meglepôdtek, hogy az In teg -

rált Közösségi Szolgáltató Te -

rek pályázatra is ezernél több

te lepülésrôl jelentkeztek?

− Nem. Körülbelül ennyi je -
lent kezôre számítottunk az  ön -
kormányzati, a nonprofit szfér-
ból. Ezenkívül még egyházi jogi
személyek pályázhattak.

− Mit jelent ez esetben a

szolgáltató tér?

− Ez szó szerint azt jelenti,
hogy a kis falusi szolgáltatóházba
telepítik, vagyis az összes szol -
gáltatást egy helyre. Maga a ház
lehet a pályázó tulajdonában,
vagy bérelheti is. S oda telepíthet
információs pontot, postát,
könyv tárat vagy akár gyógyszer-
tárat is.

− A vidékfejlesztési prog-

ram negyedik tengelyét a tu -

risztikai tevékenységek foglal-

ják magukba. A falumegújítás

és fejlesztés, valamint a vidéki

örökség meg ôrzésének a támo-

gatása nagyon népszerû prog-

ramok, hiszen 60-100 száza-

lékban fedezik a költségeket.

Néhol viszont korlátozzák a

tevékenységet, sôt többet til-

tanak is...

−Majdnem mindenütt sza bad
kezet adunk, a tiltások elenyé-
szôek és teljesen logikusak. Ez
utóbbi egyébként a mikrovállal-
kozásoknál igaz. Ott ugyan is
kizárunk néhány tevékenységet,
mint a színes érc ke reskedelem
vagy az ingatlanüzlet. És kivételt
jelentenek a bu dapesti agglome-
ráció települései, a kistérségi
központok és a városi rangú tele-
pülések, mert ôk más támogatást
is igényelhetnek. Viszont 200
ezer euró támohatást adunk vagy
120 ezer eu rót, abban az esetben,
ha épület-korszerûsítésre, infra-

strukturális beruházásra vagy
eszközbeszerzésre használják
fel. Ter mé szetesen itt is feltétel
az öt ezer fô alatti lélekszám vagy
a négyzetkilométerenként a száz
fônél kisebb népsûrûség.

− A turizmusnak mely ágát

támogatják?

− A falusi turizmushoz kap-
csolódó minôségi szálláshelyek
és szolgáltatások kialakítását, az
ifjúsági turizmushoz kapcsolódó
minôségi szálláshelyek építését
és szolgáltatások fejlesztését
valamint a minôségi agro- és
ökoturizmust. Ez utóbbiba so -
roljuk többek között lovas,
kerékpáros,vadászati, vízi és a
borturizmust. A támogatás mér-

téke 60-65 százalékos és 200 ezer
vagy 120 ezer eurót kaphatnak az
önkormányzatok, a kis- és köze-
pes vállalkozások, a nonprofit
szervezetek, egyházi jogi szemé-
lyek, sôt a természetes sze -
mélyek is, tehát nagyon széles a
kör. Egyedül a borturizmusnál
csökkentettük a támogatás mér-
tékét 50 százalékra, mert az

agrár jellegû is, tehát kicsit kilóg
a támogatási körbôl.

− A falumegújítást és az

örökségvédelmet együtt szok -

ták em legetni, pedig hi va ta lo -

san mar kánsan megkülönböz-

tetik ôket.

− Ez igaz, de éppen az külön-
bözteti meg ôket, hogy a falu-
megújítás nem terjedhet ki or -
szágos vagy helyi védelem alatt
álló épületekre, míg az utóbbi
épp azokra érvényes...

− Igaz, hogy a falumegújítás-

hoz elég egy piac létrehozása is?

− Valóban, a piac kialakítása
és fejlesztése is támogatható, de
legfeljebb 80-85 százalékos mér-
tékben, míg az épületfelújítás és
infrastruktúra-fejlesztés 100 szá-
zalékban támogatott. Ez vonat-
kozik például játszóterek, séta-
utak kialakítására, szobrok, szö-
kôkutak, információs táblák fel-
állítására is. Viszont a játszóterek
csak a külterületen lehetnek, és
közcélt kell szolgálniuk, tehát

például óvodai, iskolai játszóte-
rekre nem lehet az összeget fel-
használni. Itt is – akárcsak az
örökségvédelemnél – 200 ezer
euró a felsô határ, s a település
lakosainak száma nem haladhat-
ja meg az ötezret. Igaz, itt azok a
települések is pályázhatnak, ahol
a lakosság minimum két százalé-
ka a külterületen él.

A falusi, az agro- és az ökoturizmus fejlesztését támogatják

Hat, nem mezôgazdasági
vidék fejlesztési program fut
A magyar vidék történelmi esélyt kapott, amikor az Új Ma -

gyar ország Vidékfejlesztési Program elindult – mondta még

2007-ben Gráf József miniszter. Azóta elindult hat, nem mezô-

gazdasági jellegû program, amelyekre a vidékfejlesztésre

szánt 1800 milliárd forint 23 százaléka jut. Többek között át -

adták az elsô tanyabuszt és ezernél több pályázat érkezett az

Integrált Közösségi Szolgáltató Terek létrehozására. Bon dor

István, a Földmûvelésügyi és Vidékfejlesztési Minisz té rium

fôosztályvezetôje már beszámolhat az elsô eredményekrôl.

Dalia László 

Két társaság
alakult

a program
segítésére

Eddig két társaság jött létre a
Tôke Unió Program mû köd te té -
sének érdekében. A Garantiqa
Kockázati Tôkealap-kezelô Zrt.
2008 augusztusában alakult
meg, 50 millió forint jegyzett
tô kével. A társaság már meg -
kapta a Pénzügyi Szervezetek
Állami Felügyeletétôl a mû kö -
dési engedélyét. A cég te vé -
keny sége alapkezelés, illetve
egyéb pénzügyi kiegészítô te -
vé kenységek, vezérigazgatója
Blága László. A társaság maga
is beszáll ígéretesnek tûnô vál-
lalkozásokba. 

A Garantiqa Pont Tanácsadó
és Szolgáltató Zrt. 2008 szep -
tem berében alakult meg, 125
mil lió forintos jegyzett tôkével,
tevékenységi köre üzletviteli,
vezetési tanácsadás. A cég ve -
zér igazgatója Csillik Péter. A
Garantiqa és a KA-VOSZ közös
pénzügyi szolgáltatója bejegy -
zés elôtt áll. 

Hatékony eszköz a garanciavállalás
A Garantiqa Hitelgarancia Zrt. 2005–2007 között évente mintegy

26 ezer kis- és középvállalkozás 400 milliárd forintos hitelfelvételét
segítette elô. Ezt felhasználva a hitelfelvevô nemcsak újabb vállal-
kozásokat hoz kedvezô helyzetbe, hanem fejlesztésekkel, munka-
helyteremtéssel, a foglalkoztatás nö velésével közvetetten a fo gyasz -
tás növelésével több száz milliárd forint költségvetési adóbevételt is
generál. Mind eközben a büdzsé a Ga ran tiqa viszontgarantálására
ugyanezen idôszak alatt csak alig több mint 10 milliárd forintot fize-
tett ki. A számok alapján egyértel mû, hogy a garanciavállalás ha -
tékony módja a kkv-támogatásnak.

Elindult az elsô tanyabusz

Az EU hitelgarancia-
programja kkv-knak 

Radnai György, a Garantiqa Zrt. vezérigazgatója

Az új feltételek között egy vál-
lalkozás akkor is jogosult ezekre
pályázni, ha számára eddig a
korábbi évi árbevétel-ingadozá-
sai nem tették lehetôvé. A mik -
ro-, kis- és közepes méretû vál-
lalkozások számára ez a mé rô -
szám a Közép-magyarországi
régióban 10 százalék, a többi,
nem hátrányos helyzetû kistér-
ségekben 15 százalék (nagyvál-
lalatoknak 10 százalék), a hátrá-
nyos és leghátrányosabb hely-
zetû kistérségekben 20 százalék,
míg a 33 kiemelten leghátrányo-
sabb helyzetû kistérségben 25
százalék lesz a megengedett ár -
be vétel-csökkenés. 

Annak érdekében, hogy a
romló piaci feltételekkel küzdô
vállalkozások is minél nagyobb
számban pályázhassanak, jövôre
az Új Magyarország Fejlesztési
Terv pályázatainál a kormány
megszünteti az eddigi növekedé-
si feltételeket, amelyeket a ko -
rábbi gazdasági helyzetnek meg-
felelôen alakított ki. Az ár be vétel-
növekedést a jövôben a GDP vál-
tozásához köti, illetve kiváltható-
vá teszi azzal, hogy a nyertes
pályázó vállalja alkalmazottai
megtartását. Az új, módosított fel-
tételekkel 2009 elsô ne gyed -
évében jelennek meg elôször
pályázati konstrukciók, azon ban
azok visszamenôlegesen, a 2007-
es és 2008-as pályázatok esetében
is érvényesek lesz nek. 

Elôfinanszírozás 

Fontos változás, hogy a kor-
mány határozata értelmében a
vállalkozások a következô idô-
szakban a beruházási, fejlesztési
támogatás 40 százalékát elôfinan-
szírozás keretében kapják kézhez.
Az elôleg a szerzôdéskötés után
15 napon belül az uniós pályázato-
kon nyertes vállalkozások rendel-
kezésére áll. Az elôfinanszírozás
aránya a vállalkozások esetében

40 százalékra, az önkormányzatok
és civilszervezetek körében 25
százalékra nô. A döntés 2007-tôl
számítva visszamenôlegesen is
érvényes, ha a kedvezményezet-
tek nem vettek fel elôleget, vagy
annak csak egy részét igényelték
eddig, s nem indították el a támo-
gatott projekt elszámolását. A
Nemzeti Fejlesztési Ügynökség a
jövô év végéig legalább 200 milli-
árd forintos elôleg kifizetésével
számol. A pénzt a magyar állam
meg elôlegezi, az EU számára az
elôleg elszámolása a közösségi
sza bályok alapján történik. 

Egyéb változások 

2008-ban a kis- és középvállal-
kozások szempontjából más fon-
tos változások is voltak a GOP
pályázati kiírásaiban. Egyrészt a
keretösszegekben jelentôs át -
cso portosítás történt a kizárólag
hazai kis- és középvállalkozások
által igénybe vehetô támogatá-
sok javára, másrészt kedvezôen
módosult a kiírások feltételrend-
szere is. A támogatási intenzitás
emelkedése mellett jelentôsen
növekedett a maximálisan igény -
be vehetô támogatási összeg: a
mikro- és kisvállalkozások tech-
nológia fejlesztésére vonatkozó
pályázat esetében 10 millióról 20
millió forintra, a kis- és közép-
vállalkozások által igénybe ve -
hetô komplex vállalati technoló-
giafejlesztés és munkahelyte-
remtés céljaira vonatkozó pályá-
zatok esetében pedig 50 millió-
ról 150 millió forintra. A korábbi
szigorú pályázati feltételeken
már év közben jelentôsen enyhí-
tettek, így például egy százalék-
ponttal csökkent a minimális
árbevétel-növekedési követel-
mény, amelyet nem három, ha -
nem csak két éven keresztül kell
teljesíteni. (A gazdasági válság
hatásainak következményeként
azonban ez a változtatás is mó -
dosult, és januártól az árbevétel-
növekedés a GDP változásához
kötôdik majd.)

Változások a GOP szerkezetében

Kedvezôbb uniós
pályázati feltételek
Több kedvezô változás segíti a vállalkozásokat, hogy a jövô-

ben az eddiginél többen pályázhassanak a GOP forrásaira.

Az egyik legfontosabb, hogy a technológia-korszerûsítési,

beruházási pá lyá zatok esetében módosul a belépési korlát.

A 2009-ben megjelenô felhívásokban a jelentkezéshez még

elfogadott nettó árbevétel-csökkenés a mai 5 százalékról 10-

25 százalékra módosul.

Strbik lászló

L. L.
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A vál to zá sok egye bek közt az
Új Ma gyar or szág Vál lal ko zás fej -
lesz té si Hi tel prog ra mot, az Új
Ma gyar or szág Ag rár fej lesz té si
Hi tel prog ra mot, il let ve a köz vet -
len fi nan szí ro zá sú Mikro hi tel
Plusz Prog ra mot és a Kis vál lal -
ko zói Hi telt érin tik. 

Fon tos mó do sí tás, hogy ha a
kis- és kö zép vál lal ko zá sok a
hitel bôl meg szer zett esz közt a
fenn tar tá si idô alatt ér té ke sí te ni
kí ván ják, ak kor a szank ció mér -
té ke csak az el ide ge ní tett esz -
köz re ju tó hi tel ös  szeg ará nyá ig
ter jed. Az értékesítés bôl szár ma -
zó be vé telt kötelezôen a hi tel
elôtör lesztésére kell for dí ta ni.

To váb bi ked vez mény, hogy az
Új Ma gyar or szág Vál lal ko zás fej -
lesz té si Hi tel prog ram ke re té ben
önál ló in gat lanvá sár lás fi nan szí -
ro zá sá ra ak kor is mód van, ha a
hitelfelvevô vál lal ko zás fô te vé -

keny sége az in gat lanhasz no sí -
tás, és a vá sár lást követôen az
in gat lant vagy an nak egy ré szét
bér be kí ván ja ad ni. A mó do sí tá s
ér tel mé ben a hitel bôl be szer zett
esz közt vagy in gat lant a vál lal -
ko zá sok bér be, il let ve üze mel te -
tés be is ad hat ják, a tu laj don jog
meg tar tá sa mel lett. 

Ön kor mány zat ok nak és vál lal -
ko zók nak egy aránt nagy kön  nyí -
tést je lent, hogy az MFB hi te lét
át me ne ti leg az ál la mi tá mo ga tás
elô fi nan szírozására is fel le het
hasz nál ni, az az nem kell kü lön
hi telt igé nyel ni a fo lya ma tos
mun kák fe de ze té hez. A be ru há -
zá si szám lá kat sa ját for rás ból és
MFB-hitel bôl is le het fi nan szí -
roz ni, és a már ki fi ze tett szám lák
alap ján le het le hív ni a tá mo ga -
tást. A be ru há zás be fe je zé se kor
a tény le ges for rás ará nyok (pél -
dá ul 20 szá za lék ön rész, 40 szá -
za lék hi tel, 40 szá za lék tá mo ga -
tás) azon ban nem mó do sul hat -
nak a tá mo ga tás elô fi nan szí ro zá -

sa mi att. A kötelezôen elôírt sa -
ját for rás, a le hí vott MFB-hi tel
és a tá mo ga tás fel hasz ná lá sa a
szám  vi te li do ku men tu mok nak
meg felelôen tör tén het. Amen  y -
nyi ben a be ru há zás költ sé ge a
ter ve zett hez ké pest csök ken,
vagy a tá mo ga tás tény le ges ös  z -
sze  ge a ter ve zett hez ké pest ma -
ga sabb, úgy a tá mo ga tás le hí vá -
sát követôen az MFB-hi telt kö -
telezô a tá mo ga tás sal egyezô ös  z  -
szeg gel elôtör leszteni an nak ér -
de ké ben, hogy az ere de ti for rás -
ará nyok hely re áll ja nak.

Magyar Fejlesztési Bank: a versenyképesség megôrzéséért

Könnyítések a hitelfeltételekben
A versenyképesség megôrzését, a fejlesztések folytatását és

a gazdasági élet szereplôire nehezedô válság következmé-

nyeinek enyhítését célozzák azok a módosítások, amelyeket

a Magyar Fejlesztési Bank közelmúltban a hitelprogramok

feltételrendszereiben bevezetett.

Losonczi Lívia

Kkv-nak minôsül az a vállalko-
zás, amely 250 fônél kevesebbet
foglalkoztat, és éves nettó árbe-
vétele legfeljebb 50 millió euró-
nak megfelelô összeg. A kkv
exporthitel-biztosítást az EU- és
az OECD-országokra is kiterjedô
kivitel esetén is igénybe lehet
venni. Feltétele, hogy az áru/
szol  gál ta tás exportjából szár -
mazó kö ve te  léshányadnak mi -
nimum 50 szá za lékban ma gyar -
nak kell len ni. 

A Mehib kül de té se az ex por t -
ösz tön  zés, a fizetési koc kázatok
megosztása, a finanszírozás köny-
nyítése, a vállalkozások verseny-
képességének növelése. A Mehib
és az Exim bank feladatai között
szoros az együtt mûködés. Az
Eximbank exporthiteleire elsô
számú biztosítékot a Mehib nyújt.

Az exporthitel-biztosítás cél-
csoportjának 90-93 százalékát a
kkv-k jelentik, a termékfejlesz-
tés is ôket célozza elsôsorban.

A további üzleti partnerek a
nagyvállalati, bank- és hitelinté-
zeti, faktorhálózati körbôl ke -
rül nek ki.

A Mehib ma már csak költség-
vetési hátterû biztosítást nyújt
(a piacképes üzletágat átvette a
Coface magyarországi képvise-
lete). A Mehib által felhasználha-
tó költségvetési forrás a korábbi
250 milliárd forintról 350 milli-
árd forintra emelkedett. 2009-
ben ez a keret 450 milliárd forint
lesz.

A Mehib speciális biztosítási
módozatot kínál azoknak a ma -
gyar árut, szolgáltatást exportá-
ló kis- és középvállalkozások-
nak, melyek éves exportárbevé-
tele két egymást követô utolsó,
lezárt üzleti évnél hosszabb
ideig nem haladja meg a kétmil-
lió euró összeget.

A kkv módozat legfôbb elô-
nye, hogy 95 százalékos kárfize-
tési hányaddal köthetô meg a
biztosítás, tehát a biztosított
önrészesedése mindössze 5 szá-
zalék, a kárfizetési türelmi idô

pedig csak 90 nap. Az export
kedvezôbb finanszírozhatóságát
segíti, hogy a biztosítás a magyar
állam készfizetô kezességválla-
lásával valósul meg. 

A kkv-kat segíti az is, hogy a
konstrukció éves minimális biz-
tosítási díja csak 200 ezer forint.
2006-ban a Mehib 240 milliárd
forintos, 2007-ben pedig mintegy
250 milliárd forintos áruforgal-
mat biztosított. 

A kkv-biztosítás a magyar
áruk szállításából, illetve
export szolgáltatás nyújtásából
származó követeléseknél a vevô
nem fizetése vagy fizetôképte-
lensége ellen nyújt fedezetet. A
biztosítás az unió tagállamain
kívül több  mint 100 országba
irányuló magyar exportra terjed
ki.

Az exportbiztosító fedezete
javítja a kkv-k banki megítélé-
sét, a kereskedelmi bankok,
illetve faktorcégek a jövôben
várhatón ajánlják majd a termé-
ket az ügyfélkörükbe tartozó kis
és közepes cégeknek. A Mehib
elôzetes számításai szerint kö -
rül belül 15 ezer  kis cég tartoz-
hat a lehetséges igénybe vevôk
körébe. Mintegy 3500 kkv a kül-
piacra lépését a konstrukció nél-
kül aligha tudná megvalósítani.

Mehib Zrt.: speciális biztosítási módozatok

Az exporthitel-biztosítás fôként
a kkv-knak kedvezô lehetôség
A Magyar Exporthitel Biztosító (Mehib) Zrt. 2007 májusá-

ban speciális exporthitel-biztosítás módozatot dolgozott ki

a kis- és középvállalkozásoknak (kkv), amelyet az Európai

Unió engedélye alapján kétmillió euró éves exportforgalomig

vehetnek igénybe.

Strbik lászló

– Hogyan értékeli a Szé -
chenyi-kártya konstrukció
elmúlt hatéves mûködését,
milyen tapasztalatokat sze-
reztek?

– A Takarékszövetkezeti In -
teg ráció – a többi bankhoz
(OTP, MKB) képest jó két évvel
késôbb – 2004. október 13-án
kezdte meg a Széchenyi-kártya
konstrukció forgalmazását. A
„termékgazda” KA-VOSZ Zrt.
célja akkor az volt, hogy egészen
a kistelepülések vállalkozóihoz
is eljuthasson a konstrukció.
Erre a legkézenfekvôbb megol-
dás a takarékszövetkezetek
hálózata volt.

– Úgy gondoljuk, hogy a cél
maradéktalanul teljesült, mivel
jelenleg mintegy 120 forgalmazó
takarékszövetkezet 1100 kiren -
delt ségében érhetô el a vállalko-
zók számára a konstrukció.
Ezáltal a vidéki vállalkozók a
kistelepüléseken, mûködési te -
rü letükhöz közel is részt vehet-
nek a Széchenyi-kártya prog-
ramban.

Bátran mondhatjuk, hogy a
Széchenyi-kártya emblemati-
kus termékké nôtte ki magát a
szektorban, a kiváló eredmé-
nyek elsôsorban a takarék szö -
vet ke zetek helyismeretére és
az ügyfelekkel fennálló szemé-
lyes kapcsolatára vezethetôk
vissza.

Összességében elmondható,
hogy folyamatos az érdeklôdés a
Széchenyi-hitel iránt, de megfi-
gyelhetô az évszakfüggô cikli-
kusság, például év végén és év
elején jellemzôen alacsonyabb
az igénylések száma. 

– Hány Széchenyi-kártyát
kezelnek, és ez mekkora hi -
tel állományt jelent?

– A takarékszövetkezeti szek-
tor jelenleg csaknem hatezer élô
szerzôdést kezel. A forgalmazás
négy éve alatt mintegy 18,5 ezer
szerzôdést kötöttek a taka rék -
szövetkezeti integ rá cióba  tarto-
zó hitelintézetek. Jelenleg csak-
nem 37 milliárd forint a megítélt

hitelkeret, ez négy év alatt több
mint 104 milliárd forintot tett ki.

– Csökkent-e az utóbbi idô-
ben az érdeklôdés a kártya
iránt az állami kamattámoga-
tás mérséklôdésével? Milyen
a „bebukási” arány?

– Az integráció hitelintézetei-
nek ügyfélköréhez tartozó vidé-
ki vállalkozások körében folya-
matos az érdeklôdés: 2005-ben
az ügyletek 15 százaléka, míg
2007-ben már 26 százaléka a
takarékszövetkezeteknél jött
létre, és ez a dinamika 2008-ban
is töretlennek tûnik. 

A szektor által kezelt ügyletek
beváltási aránya az egyik legala-
csonyabb a többi forgalmazó
között, de a többi hitelfajtához
viszonyítva is. A hiteleknek
mindössze egy százaléka „dôl
be”, s ez a jó arány a taka rék szö -
vetkezetek hely- és ügyfélisme-
retének köszönhetô. Ter mé -
szetesen a jelenlegi gazdasági
helyzet erre a portfólióra is lehet
negatív hatással.

– Átlagosan mennyi ideig
tart önöknél a kártyaigény-
lôk hitelbírálata? 

– A hitelbírálat ideje nagyban
függ a benyújtott dokumentáció
hiánytalanságától, hibátlanságá-
tól. Az ügyletek egy részénél
ugyanis egyértelmûen a hiány-
pótlások okozzák az elhúzódó
ügyintézést. A konstrukcióban
szabály, hogy a KA-VOSZ irodák-
ból érkezô kérelmek legfeljebb 5
nap alatt, a 10 millió forint felet-
ti ügyek esetén maximum 14 nap
alatt bírálatra és hiteldöntésre
kerüljenek, amit a takarékszö-
vetkezetek próbálnak határidôn
belül tartani. 

– Milyen egyéb kis- és
középvállalkozói finanszíro-
zási konstrukcióik vannak? 

– Mivel a Széchenyi-kártya – a
támogatási forma sajátossága
miatt – eleve kizárja a mezôgaz-
dasági vállalkozások részvételét,
a takarékszövetkezeti szektor
hitelintézetei Gazdahitel-Gaz -
dakártya elnevezéssel, hasonló
konstrukcióban szolgálják ki az
agráriumban tevékenykedô vál-
lalkozásokat.

A 2007 ôszén indult termék
az elsô évet kiugró sikerrel
zárta: az eddig elbírált közel
1300 hitelkérelem nyomán több
mint 7 milliárd forintnyi hitel-
keretet biztosítottak elsôsor-
ban az egyéni és családi gazdál-
kodók, valamint az ôstermelôk
számára.

A Gazdahitel-Gazdakártya kon -
strukció sikerét annak számos
elônye biztosította: a kedvezô
kamat mellett (3 havi BUBOR +
3 százalék) alacsony garanciadíj
és gyors elbírálás jellemzi, a
hitelhez széles körben felhasz-
nálható MasterCard Electronic
Business kártya jár. Bár az 1–15
millió forint között nyújtható
hitel csak mezôgazdasági ter-
mék elsôdleges elôállítását fi -
nanszírozhatja, az összeg akár
forgóeszközök, akár beruházá-
sok finanszírozására is felhasz-
nálható. A 91 naptól két évig ter-
jedô futamidô szintén rugalmas
lehetôségeket nyújt a kívánt
finanszírozási cél megvalósításá-
ra.

– Hány takarékszövetke-
zetben juthatnak hozzá az
agrárvállalkozók e hitelfajtá-
hoz? 

– A Gazdahitel gyakorlatilag
az egész országban elérhetô: a
programban részt vevô 99, a
takarékszövetkezeti integráció-
hoz tartozó takarékszövetkezet
és bank 905 fiókja biztosítja a
széles körû lefedettséget.

Takarékbank Zrt.: a Széchenyi-kártya országszerte elérhetô

Több mint száz milliárd forintot
helyeztek ki négy év alatt
A Takarékbank Zrt. mintegy 120 forgalmazó taka rék szö vet -

kezete 1100 kirendeltségében érhetô el a vállalkozók szá -

mára a Széchenyi-kártya konstrukció. Ezáltal a vidéki vál-

lalkozók a kistelepüléseken, mûködési területükhöz közel is

részt vehetnek a Széchenyi-kártya programban – mondta el

Egerszegi Ádám, a Takarékbank Zrt. Takarékszövetkezeti

Üzletág igazgatója.

Strbik lászló

Egerszegi Ádám, a Takarékbank
Zrt. Takarékszövetkezeti Üzletág
igazgatója

Ha egy bank meg akarja tarta-
ni ügyfelét, szívesen átküldi hoz-
zánk a partnerét, hogy exportját
mi finanszírozzuk – jelentette ki
Csillag István, a Magyar Export-
Import Bank Zrt. elnöke. Ebben
az árnyalt megfogalmazásban az
is benne foglaltatik, hogy bárm-
ennyire is jelen van a gazdaság
depressziója az üzleti szféra sze-
replôinek életében, a cégek –
bár nehezebben, mint eddig –
hitelhez jutnak, megmaradnak
banki kapcsolataik. Maga az
Eximbank is érdekelt abban,
hogy kihelyezhesse a forrásokat,
mind az újszerû termékeit, mind
a felértékelôdô régebbieket, pél-
dául a kockázatátvállalási és
kockázatmegosztási instrumen-
tumokat, a kezdô exportôrök
külpiaci megjelenését segítô köl-
csönt, újabban pedig a közép-
vagy rövid lejáratú, a pénzügyi
lízinghez hasonló finanszírozást
kínáló beruházási hitelt. 

Az Eximbank elnöke lapunk-
nak kifejtette: a várható világ-
gazdasági tendenciát mutatja,
hogy Kína, mely a világ második
legdinamikusabb exportôre, az
elmúlt három hónapban a kivitel
10 százalékos visszaesését volt
kénytelen elkönyvelni. Ilyen
környezetben fontos kérdés,
hogy az Eximbank képes-e a
ma gyar exportôröket finanszí-
rozni, illetve a Magyar
Exporthitel Biztosító révén
hitelbiztosítási termékekkel
ellátni a továbbiakban is. Csillag
István szerint van keresnivalónk
abban a né hány országban,
azokban a térségekben, ahol az
eddigi jelentôs belsô megtakarí-
tás egyúttal ke res letet is jelent
az exportálni igyekvôk számára.
India, Kína, Bra zília, csökkenô
mértékben az olajországok tar-
tozhatnak ebbe a körbe. Nem
mellékes – húzta alá Csillag
István –, hogy az Exim bank
ezekben az államokban élô,
mûködô partnerkapcsolatokkal
rendelkezik, és „ka la uzolni”
tudja a hazai exportôröket, hogy

megtalálják az üzleti céljaiknak
legmegfelelôbb vevôket, szerzô-
dô feleket. Tehát az állami bank
mind a piacok megtartásához,
mind az újakon való térnyerés-
hez igyekszik esélyt kínálni a
vállalkozóknak, de nem tud vál-
lalkozni. A rendhagyó státuszú
pénzintézetnek is számolnia kell
a nemzetközi pénzpiacok korlá-
tozott lehetôségeivel. 

– Az Eximbank és a Mehib jel-
legzetesen a magyar tulajdonú,
kis- és középvállalatokkal fog -
lalkozik – hangsúlyozza Csil lag
István. De ezt nem divatból
teszik – jegyezte meg –, hanem a
két intézménynek eleve ez a ter-
mészetes partneri köre. A hazai
nagyvállalatoknak, illetve a mul-
tinacionális cégek nálunk lévô
leánycégeinek nincs is szüksé-
gük az Eximbank által kínált

pénzügyi, illetve biztosítási ter-
mékekre. Mind a korábbi, mind
az újabb hitelkonstrukciók eleve
a kkv-kra „szabottak”: e partne-
rek relatíve kevés önerejét felté-
telezve bocsátanak hitelkerete-
ket a rendelkezésükre. Mint a
pénzintézet elnöke elmondta,
elérhetô már olyan termékük,
amely például a nulláról induló,
ám kifejezetten exportra terme-
lô vállalkozásoknak lehet segít-
ség. A bank megelôlegezi szá-
mukra az exportszerzôdés meg-
kötéséhez szükséges szolgáltatá-
sok költségeit, és  ami ennél is

fontosabb, a hitellel kivédhetik
azokat a likviditási problémákat,
amelyeket a 60, 90, 180 napos
fizetési határidôk okoznak. A
hitel ez esetben úgy mûködik,
hogy amint a kezdô exportôr a
banknak megfelelôen igazolja a
termék kiszállítását, akkor köve-
telését – szerény leszámítolás
ellenében – azonnal megkapja a
pénz intézettôl. Emellett kaphat
forrást az exporthoz szükséges
anyagok beszerzéséhez, elôfi-
nanszírozásához is. 

– Nem kell azon sem csodál-
kozni – még a mai viszonyok
között sem –, hogy a forrásokat
remélô ügyfél nem a számlaveze-
tô bankjánál, hanem az Exim -
bank ban akar szerzôdni. Csillag
István utalt arra is, hogy az ügy-
feleket gyakran a kereskedelmi
bankok irányítják át hozzájuk.
Ilyen esetben az exportôr bank-
jával és magával az exportôrrel
is szövetségre lép az Eximbank,
mert ez utóbbi refinanszírozásával,
garanciájával, illetve MEHIB-es
biztosítási kötvénnyel megvaló-

suló ügylet a kereskedelmi bank
számára nem jelent olyan tételt,
amilyet ügyfele limitjének terhé-
re kellene elkönyvelnie. Azaz a
nem export célú finanszírozás
mér tékét, adhatóságát nem csök -
kenti és nem befolyásolja az,
hogy az ügyfél már esetleg kap
banki finanszírozást külföldi
értékesítési ügyletére. Ha a ke -
res ke delmi bank szeretné meg-
tartani ügyfelét, akkor szívesen
küldi exportfinanszírozásért az
Eximbankhoz, miközben a bel-
földi szállítások hitelügyleteit
változatlanul ô bonyolítja le. 

A kkv-kat mindig is finanszírozó Eximbank – változatlan

hitelkihelyezési szigor mellett – újszerû termékekkel igyek-

szik forráshoz juttatni a kezdô és haladó exportôr vállalko-

zásokat – tudtuk meg Csillag Istvántól, a Magyar Export-

Import Bank Zrt. elnökétôl.

Munkatársunktól 

Az Eximbank természetes partnerei a kis- és középvállalkozások 

Hitel kezdôknek és haladóknak
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– Több százmilliós forgal-

mat bonyolít, eközben meg -

ôrizte az egyéni vállalkozói

for mát. Miért? 

– Miért ne? A cégem tiszta, 100
százalékban számlára dolgo-
zunk, minden teljesen hivatalo-
san mûködik. Bátran vállalok fe -
le lôsséget a teljes vagyonommal
azért, ami a nevemhez kötôdik.
Ennek ellenére persze van ben -
ne kockázat is, hiszen többmilli-
ós értékû árukészletet mozga-
tok,  egyetlen nem fizetô partner
is tönkre tudna tenni. De hatásos
szelekciót alkalmazok az esetle-
gesen nem fizetô partnerek
kiszûrésére, nevezetesen nagy
kö rültekintéssel és egészséges
fenntartással választom ki a
partnereimet. Exportorientált
vállalkozásként tulajdonképpen
nem is jelent ez számomra prob-
lémát. Ha olykor mégis gond
adódik, mindig magyar vállalko-
zóról van szó. Az igazsághoz hoz-
zátartozik az is, hogy a köny-
nyebb áttekinthetôség kedvéért
a könyvelôim már régóta kapaci-
tálnak az átalakulás mellett, ami
a terveim szerint 2010-ig meg is
történik. Ennek a cégnek a múlt-
ját bátran vállalom, így a leendô
egyéni cég, majd kft. jogutód-
ként jön létre. 

– Óriási fejlôdésen ment

keresztül a vállalkozás a

megalapítás óta eltelt 18 év

alatt. Megítélése szerint elér-

te az optimális méretet, vagy

vannak még e téren további

tervek?

– Az utóbbi öt esztendôben
évente 15-30 millió forint között
fejlesztettem. Most még egy

nagyságrenddel jelentôsebb
beruházás elôtt állunk. Jogerôs
építési engedéllyel rendelkezô
tervünk van egy 1200 négyzet-
méteres üzem megépítésére
Kiskôrös ipari övezetében. A
150-180 millió forint költség-
igényû építkezést a válság miatt
most parkolópályára tettük
ugyan, de belátható idôn belül
sze retném megvalósítani. Egye -
lô re mi szerencsére nem szem-
besültünk a gazdasági recesszió
hatásaival, és bízunk benne,
hogy ez így is marad. 

– A termelési terület meg-

sokszorozódásával milyen

mér tékben növekszik a kapa-

citás? 

– A jelenlegi üzem lakóövezet-
ben van, ahol reggel 6 órától este
10-ig lehet dolgozni, szigorúan
meghatározott zajkibocsátás
mel lett. Az üzemben igen drága
gépek vannak. Ezek kihasznált-
sága és a megrendelések is indo-
kolnák, hogy áttérjünk a három
mûszakra. Ha túl leszünk a vál-
ságon, 35 fôre szeretném felfej-
leszteni az üzem létszámát, és a
meglévô gépparkot még egy
negyedik nagy megmunkáló köz-
ponttal kiegészíteni. A fejleszté-
sek hatására számításaim szerint
öt éven belül megduplázzuk az
árbevételt. 

– Miben jelent leginkább se -

gítséget a Széchenyi-kártya?

– A cég likviditásában óriási
jelentôsége van. Rendkívül fon-
tosnak tartom, hogy mindig pon-
tosan tudjunk fizetni, hiszen ren-
geteg, nagy értékû alapanyaggal
dolgozunk. Jelenleg 25 milliós
keretünk van, de ha lehetôség
lesz nagyobb keret igénylésére,
élek vele, mert a likviditás fenn-
tartása elsôdleges. 

– A nagyobb likvid összeg

több megrendelést eredményez?

– Abban, hogy ekkora mé re tû -
vé vált a vállalkozásom, nagy sze -
repe van a Széchenyi-kártyának.
Másokhoz hasonlóan én is küz-
döttem azzal, hogy munkát sze-
rezni az anyagbeszerzéstôl a
leszállításig komplexen lehet, a
megrendelôk pedig 30 napnál
rövidebb fizetési határidôt nem
vállalnak. A gyakran több 10 mil-
liós nagyságrendû anyag elôfi-
nanszírozása rendkívül súlyos
terhet ró egy kisvállalkozásra:
havonta 20-25 tonnányi alapanya-
got dolgozunk fel. A Szé chenyi-
kártya ebben stabilizált bennün-
ket. Nekünk nem jelent prob -
lémát az anyagrendelés, mert a
vállalkozás megítélése pozitív, mi
magunk is 30 napra fizethetünk.
Partnereink tisztelnek bennün-
ket, mert tudják, hogy a határidô-
ket pontosan betartjuk. De meg-
határozó szerepe volt a Szé -
chenyi-kártyának abban is, hogy
fejlôdni tudtunk. Jelentôs, új
CNC gépparkkal rendelkezünk,
amelynek a megvásárlásához pá -
lyá zati úton 40 és 50 százalékos
támogatást kaptunk. A szükséges
önerôt a Szé chenyi-kártya révén
tudtam biztosítani, hiszen ekkora
összeget nem tudtam volna ki -
von ni a termelésbôl. Összességé-
ben tehát ez egy hatalmas segít-
ség a vállalkozásoknak. 

– Mit változtatna a feltéte-

leken?

– Lehetne egy kicsit kedve-
zôbb a kamatozás, a jegybanki
alapkamat helyett egy kiszámít-
hatóbb konstrukcióval. Az inté-
zési móddal maradéktalanul elé-
gedett vagyok, bár nem értem,
hogy miért kell évente megújíta-
ni a kártyát. Megítélésem szerint
lényegesen egyszerûsíthetô vol -
na az ügyintézés. Mi már negyed-
szerre futunk neki a megújítás-
nak. Mindezek ellenére úgy vé -
lem, hogy sok ilyen jó ötletre
vol na még szükség. Én például
kifejezetten örülnék most a ter-
vezett beruházásomhoz valami
hasonlóan jó elképzelésnek.

Ungvári Ferenc 1990-ben indította el vállalkozását Kis kô -

rösön, egy garázsban. Ma az ISO minôsített üzem 18 alkal-

mazottja és négy tanulója 320 négyzetméteren, 20-25 gépen

dolgozik. Saját gyártású gépalkatrészeiket öt országba

szállítják. Éves forgalmuk mintegy 400 millió forint, amely-

nek legalább 70 százaléka exportból származik. Ezt a fejlô-

dést Ungvári Ferenc a korszerû technológia mellett a pályá-

zati lehetôségeknek és a Széchenyi-kártyának tulajdonítja.

Tóth Tímea

A Tolna megyei cég kereske-
delmi és kivitelezési tevékenysé-
get egyaránt folytat. Térkô ke -
res kedelmi üzletük Kakasdon
található, a gépi földmunka, tér-
burkolat- és útszegély-építési te -
vé kenységük pedig az egész or -
szág ra kiterjed. 

Kereskedelemmel 2001-ben,
kivitelezéssel 2005-ben kezdtek
foglalkozni. A profiljukba in -
kább a közületi megbízatások
ille nek, lakossági megrendelést
csak akkor tudnak teljesíteni, ha
két nagy munka között be tudják
iktatni. 

Több ezer négyzetméteres áru-
házakban, üzemcsarnokokban
építenek ipari burkolatokat, még -
pedig olyan különleges technoló-
giával,  amellyel az országban raj-
tuk kívül csak két másik cég rend-
elkezik. A térburkolatot ugyanis
nem kézi erôvel, hanem géppel
rakják le. Ezzel a módszerrel akár
napi ezer négyzetméternyi terü-
lettel készülhetnek el. A gépek
Né met or szágból származnak. 

– Nem olcsó mulatság egy
ilyen masina beszerzése, az
árak tízmillió forintnál kezdôd-
nek. Az egész országból ka -
punk megrendelést, most ép -
pen Gyôrben fejeztünk be egy
nagyobb munkát, többször
dolgoztunk Bu da pest környé-
kén is. Oda me gyünk, ahonnan
ajánlat érkezik. Nem mi vá -
lasztjuk ki a munkát, hanem az
választ ki minket – mondja
Sebestyén András ügyvezetô. 

– Hogyan tudnak megbir-

kózni a jelenlegi gazdasági

helyzettel?

– Az építôipar gondjait nem
kell hosszasan ecsetelni – mond-
ja a cégvezetô. – Munka, meg-
rendelés még csak akad, de az
elvégzett munkáért gyakran
nagyon nehezen kapjuk meg a
pénzt. A Széchenyi-kártya példá-
ul ezekben az esetekben szó sze-
rint a túlélést jelenti. 

– Tudnak-e fejleszteni, elô -

re haladni?

– Eddig képesek voltunk rá,
most azonban, a válság óta, meg-
torpanást érzek a környezetünk-
ben, s ez óhatatlanul a cégre is

átsugárzik. Az biztos, hogy na -
gyon alaposan át kell gondolni,
hogyan, milyen ütemben, milyen
kockázattal fejlesszünk. A jelen-
legi helyzet jó néhány tervet,
számítást áthúz. Megoldásként a
pályázati lehetôségek kínálkoz-
nak, mert a labilis pénzügyi hely-
zetben alaposan meggondolan-
dók a bankhitelek. Egy biztos,
ha lassabban is, ha kisebb lépé-
sekkel is, de haladni kell elôre.
Nagyon szerettük volna a gép-
parkunkat új gépekkel bôvíteni,
már jártunk a németországi
gyárban is, de egyelôre úgy tû -
nik, a magyar piac még nem tá -
mogatja, hogy meg is vásárolhas-
suk ôket. 

– Volt-e gondjuk a Szé -

chenyi-kártyával kapcsolatos

banki ügyintézéssel?

– Nem fordult elô. Az OTP
Bankkal állunk kapcsolatban,
maradéktalanul elégedettek va -
gyunk az ügyfélkezeléssel, az
ügyintézéssel. 

– Mik a cég rövid távú ter-

vei a mai helyzetben? 

– Egyelôre a túlélés, és az óva-
tos, átgondolt fejlesztés. Re mél -
jük, hogy a recesszió nem lesz
tartós, és megvalósíthatjuk mind -
azokat a fejlesztéseket, amelyek-
kel megôrizzük versenyképessé-
günket.

Venter Marianna

Nehéz idôkben segít a vállalkozói hitelkártya 

Átgondolt, óvatos fejlesztéssel
vészelik át a válságot 
Az építôipar speciális problémája, hogy az elvégzett mun-

káért gyakran nagyon nehezen kapjuk meg a pénzt, ilyen-

kor a Széchenyi-kártya a túlélés záloga – mondja Sebestyén

András, a kakasdi Térkô Center Kft. ügyvezetôje. 

– Szó sincs róla – cáfolja véle-
kedésemet, a klasszikus patikus
megjelenésû, 58 éves Stark Ervin
tulajdonos. – Külcsínünk az egy-
koron igencsak „topon” levô
Bakonyi Bauxitbánya Vállalattal
való együttmûködésünknek kö -
szön hetô. A korábbi, itt meglevô
patikát ugyanis úgy újíthatta
meg az akkori tulajdonos, a
Veszprémi Gyógyszertári Köz -
pont, hogy a rendelkezésre álló
telken kapcsolódó épületszárny-
nyal egy 15 lakásos lakóház is
megépülhetett, amelyben mi két
szol gálati lakást kaptunk. Igaz, a
patika 1996-as privatizálása után
sok mindent újítottam meg saját
erôbôl, nyílászárókat, tetôszer-
kezetet stb.

Addig persze sok egyéb más is
történt. Például, hogy a Pápa
közelében született Stark Ervin
nem is patikus akart lenni, mivel
a családban a rokonság egy
része orvos volt. Kezdetben szá-
mára is e pálya volt a szimpati-
kus, s bár kétszer is megpróbált
bejutni az orvosi egyetemre, a
felvételi pontszáma is elegendô
lett volna, mindkétszer a gyógy-
szerész karra irányították át. Így
1975-ben gyógyszerészként vég-
zett. 

– Miként került Tapolcára? 

– Miután két testvérem közül
az egyik Révfülöpön, illetve
Kövágôörsön lakott, illetve taní-
tott, kézenfekvônek tûnt, hogy a
Veszprém megyei Gyógyszertári
Központ tapolcai állásajánlatát
fogadom el. A város egyébként is
roppant tetszett. Így e mostani
pa tikában kezdtem a pályám,
majd egy ideig Veszprémben dol -
goz tam, míg 1981-ben vissza
nem kerültem immár vezetôként
a patika már említett felújítása-
kor, bôvítésekor. 

Stark Ervin az elsôk között
önállósodott, s küzdött meg en -
nek megannyi gondjával-bajával.
Optimálisra mérsékelte a létszá-
mot, s két orvosi rendelô szá -

mára is felszabadította a fe les -
leges raktárhelyiségeket, hi szen
ma már naponta akár kétszer is
szállítják a szükséges gyógy -
szereket a nagykereskedelmi
cégek. 

– Végül is miért vált szük-

ségessé a kkv-hitel felvétele?

– Míg régen 800-1000 törzs-
könyvezett gyógyszert tartot-
tunk, ma a tízezret is meghaladja
a gyógy szerfajták száma. Ha ezt
mind készletezni akar nánk,
talán 100 millió forintot is be
kellene fektetni. Erre egy hazai
magánpatika nyilván nem vállal-
kozhat. Amikor még az eladott
gyógyszerek utáni támogatást is
csak hetekkel késôbb kapjuk
meg… Az optimális készlet
finanszírozásához mindenkép-
pen hitelt kellett felvenni. Éppen
három éve igényeltem az elsô
kedvezményes, 10 milliós hitel-
keretet, amely ma már 25 millió
forintra rúg. A hitelhez kapcso-
lódó Széchenyi-kártyával azon-
ban mindig csak annyit veszek
fel belôle, amennyi éppen szük-
séges, a kamat 10-12 százalékos.
Ez a konstrukció a hozzám ha -
sonló kisvállalkozók számára
rendkívül hasznos. A kamara,

illetve a KA-VOSZ révén igényel-
tem meg a hitelt, s az OTP a
pénz ügyi bonyolítója, rugalmas
és gyors az ügyintézés, a szüksé-
ges papírokat nemegyszer hely-
be is hozták. 

Strark Ervin megtalálta hát a
vállalkozók többségét sújtó „fej-
fájásra” a gyógyírt, az üzletme-
net pénzügyi finanszírozásának
„szervezetbarát” lehetôségét. A
vállal kozó – legalábbis egyelôre
– a jövôt illetôen is bizakodó. A
jelenleg mintegy 13 alkalmazott-
nak munkát adó patikában segít-
ségére van a felesége, valamint
frissen végzett gyógyszerész lá -
nya is, akinek idôvel nyugodtan
adhatja majd át a helyét.

Andrássy Antal

A kisvárosi patikában széles a választék

„Fejfájás” ellen: Széchenyi-kártya
Tapolca belvárosában, a városi kórházzal szemben, egy iga-

zán impozáns, jól karbantartott épületben található a Stark

Patika. Az ember úgy gondolná, hogy a tulajdonos által fel-

vett kedvezményes kkv-hitel talán éppen e tetszetôs, de már

lassan három évtizede megépült épület csinosításához kel-

lett.

Stark Ervin patikus és felesége

A Stark patika modern épülete

– Nincs itt semmi idegesség –
mondja Kósa Bertalan ügyveze-
tô igazgató. – Ne is beszéljünk a
válságról, mert nem tudjuk elfo-
gadni, és minden indokunk meg-
van rá. Az egész csak mestersé-
gesen gerjesztett folyamat, leg-

alábbis ebben az iparágban.
Sokan nincsenek tisztában azzal,
hogy mi várható, ezért elfogad-
ják a spekulánsok elôrejelzéseit.
Így nem lesznek olcsóbbak a
jövôben az autók, hanem sokkal
többe kerülnek majd.

– Ezt mire alapozza?

– Egyszerû közgazdasági tétel,
hogy amibôl kevesebb van, az
drágább lesz. A csökkenô kíná-
lat áremelést idéz elô, nem pedig
árcsökkenést. 

– Hogyan jellemezné most

a piacot?

– Sok a nyitott kérdés, ezért
még a lehetséges vevôk is elha-
lasztják vásárlásaikat. A vevôk
nemegyszer a médiumokra tá -
masz kodnak, amelyek arról
beszélnek, hogy a lakosság túl-
vásárolta magát, a bankok, pénz-
intézetek pedig azt hangoztat-

ják, hogy a lakosság minden
hitelt megkap. A vá sár lók pedig
nem tudják, hol az igazság… 

– Az autókereskedelem és a
hozzá kapcsolódó szerviz üzlet-
ág hitelekbôl gazdálkodik. Az
üzletmenet felgyorsításához na -
gyon nagy segítséget jelent a
Széc he nyi-kártya. Már negyedik
éve élek én is ezzel a lehetôség-
gel, kedvezô, hogy a forgóesz-
köz-finanszírozás megoldható
ily  mó don, és nem kell a vállal-

kozásból ennyi készpénzt
kivonnunk. 

– Mivel foglalkozik az

Auto generál Kft., és milyen

for galmat bonyolít le?

– Évente 120 millió forintos
forgalmat bonyolítunk le, és 14
embert foglalkoztunk. Egy-két
tanulót folyamatosan képzünk.
A legújabb berendezéseket
saját beruházásban telepítjük.
Erre szükség is van, hiszen vizs-
gáztatunk, ami a közúti közle-
kedésben magas etikai-morális
tartalmat jelent. Úgy gondoljuk,
hogy a régi autókat is nagyon
jól meg kell javítanunk, hiszen
ezeknek az autóknak is bizton-
ságosan kell közlekedniük. Mi
azt szeretnénk, hogy ne csak a
vadonatúj autók jelentsenek az
utakon biztonságot, hanem az
se veszélyeztesse magát és má -
sokat, aki a régi autójával indul
útnak. Ter mészetesen kaphatók
nálunk a speciális felszerelé-
sekkel ellátott új jármûvek, eze-
ket kínáljuk azoknak a hitelké-
pes vásárlóknak, akik autót sze-
retnének vásárolni. Az árak vár-
hatóan nem fognak csökkenni,
a hitelképes vásárlók számára a
banki hitelek elérhetôek. Mi
továbbra is beszámítjuk a régi
gépjár mû veket. Az új kocsi elô-
nye, hogy kevesebbet kell a
javításra, karbantartásra köl -
teni, nem be szélve azokról a
szolgáltatásokról, amelyeket az
új autók nyújtanak. Az üzleti
világ, a gazdasági szféra nagyon
ideges. Az átlagpolgár is úgy
érzi, hogy most nem szabad
vásárolnia. Mi pedig bizako-
dunk, és megteszünk mindent
azért, hogy elhárítsuk a veszé-
lyeket.

Válság idején nincsenek könnyû helyzetben az autókereske-

dôk. Kósa Bertalan, az Autogenerál ’94 Kft. ügyvezetôje

azonban nem panaszkodik, szerinte túlzottak a védekezési

reflexek, állítja, hogy túlgenerálták ezt a válságot… Akkor

mégis, mi ez az idegesség? – kérdezem.

Kósa Bertalan, az Autogenerál ’94 Kft. ügyvezetôje

M. Vadas Zsuzsa

Autogenerál ’94 Kft.: sikeres Széchenyi-kártya-tulajdonos

Az autókereskedôknek sem könnyû

Az önerôt fedeztük a kártya segítségével 

Könnyebben fejlesztettünk 
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Családi vállalkozásként
indult az üzlet, bár 1998-ban még
nem ezzel a profillal, hanem élel-
miszer-kiskereskedelemmel, hi -
szen Gulyás Sándor végzettsége
alapvetôen ehhez a szakmakör-
höz tartozik. Húsfeldolgozó
szakmunkásként végzett, s né -
hány évet ezen a területen is dol-
gozott. Aztán a kereskedelem-
ben helyezkedett el alkalmazott-
ként, s a saját vállalkozása indí-
tásáig itt tevékenykedett. – A
feleségemmel saját kiskereske-
dést nyitottunk, amely folyama-
tosan felôrölte az egészségemet.
A háziorvos azt tanácsolta, men-
jek el alkalmazottnak valahová,
így kerültem egy munkaruhát
forgalmazó céghez, ahol gépko-
csivezetô lettem, terítettem az

árut. Így alakult ki a kapcsola-
tom ezzel a területtel. Az a cég,
ahol dolgoztam, olyan üzletpoli-
tikát folytatott, amellyel nem
értettem egyet, ezért eljöttem.
Ko rábbi partnereim és a felesé-
gem unszolására megtettem az
elsô lépéseket, hogy önállósod-
jak. Saját lakásunkban, egy író-
asztallal és három partnerrel
kezdtem. Akkor még csak keres-
kedéssel foglalkoztam – számolt
be a vállalkozás indulásának
körülményeirôl Gulyás Sándor.

Kislányuk megszületése után
világossá vált, hogy a két tevé-
kenység – a munkaruha- és az
élel miszer-kereskedelem – nem
megy együtt, túl sok idôt és
energiát igényel. Akkor döntöt-
tek úgy, hogy az élelmiszer-kis-
kereskedelmet felszámolják, s a
felesége is részt vállal a másik
tevékenységben. Az elsô évben,
2000-ben még 5-6 milliós forgal-
mat bonyolítottak. Aztán, ahogy
nôtt a forgalom, egyre nagyobb
forgótôkére volt szükség. – Az
elsô Széchenyi-kár tyát 2005-ben
igényeltük, akkor a forgalom
alapján csupán egymillió forin-
tot használhattunk fel. Alap -

elvem az, hogy nem szeretek tar-
tozni senkinek. A Széchenyi-kár-
tya segítségével a beszállítókat
folyamatosan ki tudtam fizetni.
Ezt az elvet ma is követem –
jegyezte meg a cégvezetô.

A munka- és védôruházat-
gyártásban és -kereskedelemben
is jelentôs konkurenciával kell
számolnia annak, aki erre adja a
fejét. Gulyás Sándornak azon-
ban más volt az elképzelése.
Nem „állt be a sorba”, hanem az
évek alatt folyamatosan arra
törekedett, hogy minôségi áru-
val szolgálja ki a vevôit, s tegye
azt elfogadható áron. Fontos
volt számára, hogy az ár-érték
arányt minden esetben megtart-
sa. – Arra, hogy jó úton indul-
tunk el, bizonyíték volt az elsô
nagyobb meg rendelésünk, ame-
lyet aztán több követett: A Bé -
kés és Szabolcs-Szatmár-Bereg

megyei Közútkezelô Kht.-k meg-
bízásaival erôsen növekedett a
bevételünk. Bár még mindig
csak egy irodában dolgoztunk
ketten a feleségemmel. Aztán
megkaptuk a Mezôgazdasági és
Vi dék fej lesz té si Hivatal (MVH)
megbízását, illetve pályázaton
elnyertünk egy tendert az akkori
Szociális és Munkaügyi Mi nisz -
té riumtól. Mi vel legtöbb közbe-
szerzési pályázaton feltétel volt
az ISO minôsítés megléte, így
2005-ben mi is bevezettük az ISO
9001:2000-es rendszert – mondta
Gulyás Sándor.

A cég dinamikusan fejlôdött,
de továbbra is csupán három
fôvel látták el a feladatokat egy
debreceni irodából. A 2007-es
évet még több referenciával és
immár nettó 180 millió forint
feletti forgalommal zárták. Ez
már lehetôséget adott arra, hogy
a Szé chenyi-kártya legmagasabb
összegét, a 25 milliós keretet
kapják meg. – Az idén március-
ban nagyobb lépés megtételére
kényszerültünk. Az utóbbi évek-
ben a textilipar válsága miatt
egyre nehezebb volt megfelelô
mi nôségben dolgozó alvállalko-

zót találni. Akkor úgy gondoltuk,
hogy saját varrodát hozunk
létre. 2008 márciusában vásárol-
tuk meg a hajdúhadházi telephe-
lyet. Az elhanyagolt – 1987-ben
épült – épületet teljesen fel kel-
lett újítani, hogy olyan munka-
feltételeket teremtsünk, amely
lehetôvé teszi a minôségi mun-
kavégzést és a munkatársak ott-
honosan érezzék magukat. Több
tízmillió forintos beruházással
készült el a varroda. A telep 2000
négyzetméter, az építmény maga
pedig 628 négyzetméter, ahol
jelenleg 13 munkatárs dolgozik –
ismertette az adatokat Gu lyás
Sándor.

Idôközben gyarapodott a part-
nerek száma is: elnyerték a
Magyar Közútkezelô Kht. védô-
eszköz tenderét, dolgoztak az
AKSD-nek, a Friesland Hun gá -
riá nak, és továbbra is partner
maradt az MVH. – Míg mások az
olcsót keresik, mi a minôséget
helyezzük elôtérbe. Én azt gon-
dolom, legfôbb erényünk a meg-
bízhatóság és a pontosság. Azt
hiszem, ez elég ritka a mai világ-
ban – jegyezte meg a cégvezetô,
hozzátéve, hogy természetesen
még van tennivaló, és terveik is
vannak. Egyebek között az
alkalmazotti létszámot sze ret né
to vább bôvíteni, s olyan tevé-
kenységeket is beindítani, ame-
lyeket jelenleg még al vál lal -
kozók vé gez nek. A cégvezetô
ugyanis úgy véli, manapság már
nem az olcsó árakkal lehet a pia-
con maradni, hanem a szolgálta-
tások minôségével és komplex
voltával.

A vállalkozás külföldön is ter-
jeszkedik. A közelmúltban, Ro -
má niában, Nagyváradon nyitot-
tak irodát, amely egyelôre csu-
pán munkaruha- és védôeszköz-
kereskedelemmel foglalkozik.
Gulyás Sándor úgy látja: rejle-
nek még lehetôségek a romániai
piacban.

Gulyás Sándor arra a kérdés-
re, hogy mire számít jövôre, a
válság begyûrûzésének idején,
nemes egyszerûséggel csak azt
válaszolta, hogy ô pozitívan áll a
dolgokhoz, fejleszteni szeretne,
még több munkát szeretne, ezál-
tal biztosabb jövôt, megélhetést
az alkalmazottainak. – Én nem
hiszem azt, hogy ilyen gondolko-
dással visszafelé kell menni az
úton – jelentette ki.

Dodó 2000 Kft.: Létszámbôvítést tervezünk

Az optimizmus erôt és hitet ad
Ez a mottója Gulyás Sándor ügyvezetô igazgatónak, aki a

legrosszabb helyzetekhez is igyekszik optimistán viszonyul-

ni, és ez gyakran átsegíti a nehézségeken. Az üzleti életben

a legfontosabb dolognak a korrekt üzleti magatartást tart-

ja. Ebben számára nagyon nagy segítséget jelent a Szé -

chenyi-kártya. – Én is ehhez tartom magam. Úgy gondolom,

egy vállalkozás csakis akkor maradhat hosszú távon

életképes, ha minôségi munkát végez, szavahihetô és korrekt

– jelentette ki az ügy ve ze tô. Cége, a Dodó 2000 Kft. mun ka-

és védôruházat-gyártással, illetve munkavédelmi fel sze re lé -

sek forgalmazásával foglalkozik.

A Metallonova Kft. 2004-ben
alakult, kiválva a hazai színes-
fém-kereskedelem egyik megha-
tározó gazdasági társaságából,
a Metalloglobus Rt.-bôl. A több
mint háromnegyed évszázadra
visszatekintô elôd kezdeménye-
zésére a Heves megyei Kápolnán
lévô fióktelep szakmailag jól fel-
készült menedzsmentje négy éve
alakította meg a társaságot.

– A Metallonova Kft. tevé-
kenysége során továbbra is szé-
les körû, fôképp a versenyképes
színesfém-kohászati félgyárt-
mányok értékesítésében válla-
lunk fôszerepet. Emellett mára
acéltermékekkel, mûszaki mû  -
anya gokkal, építôtermékekkel,
épületgépészeti cikkekkel bôví-
tettük termékkínálatunkat. Meg -
alakulásunk óta négy fôvel dol-
gozunk, éves nettó árbevételünk
160-180 millió forint körül alakul
– mutatja be a céget Ungvári Jó -
zsef ügyvezetô igazgató. – Köl -
csönös elônyök és egyedi meg -
állapodások alapján finanszíroz-
zuk vevôinket, esetenként pro-
jektekhez komplett beszállításo-
kat is vállalunk, amelyek maguk-
ba foglalják a teljes anyag- és
termékellátást, a kedvezô ár- és
fizetési konstrukciókat, va la -
mint a kü lön féle szolgáltatáso-
kat – folytatta a cégvezetô.

A megalakulás utáni elsô két
évben a tulajdonosok szakmai
múltja, személyes kapcsolatai, a
fizetési határidôk pontos betar-
tása, a máig is tartó feltétlen
bizalom nyújtotta a legkedve-
zôbb finanszírozási lehetôséget,
az akár több hónapos szállítói

hiteleket. A legszükségesebb
tárgyi eszközök beszerzéséhez,
a fejlesztésekhez a vállalkozás-
ban képzôdô saját forrást hasz-
nálták föl.

Legkorábban az elsô két lezárt
gazdasági év után, 2006-ban nyílt
lehetôségük arra, hogy  kedvezô,
külsô kis- és középvállalkozói
finanszírozási konstrukciót ve -
gyenek igény be. Ak kor a támo-
gatott hitelek kö zül a Széchenyi-
kártya tûnt a legkedvezôbb meg-
oldásnak, amely ma is rendelke-
zésükre áll. Meg újí t ható, ruliro-
zó tulajdonságai miatt a társa-
ságnak pozitív tapasztalatai van-

nak errôl a hitellehetôségrôl. A
legfontosabb cél a forgó esz kö -
zök be szerzése, a kártya hitelke-
retébôl elsôsorban a színesfém
félgyártmányok importbeszerzé-
sét elôfinanszírozzák. A cég ver -
seny  képes ségének fenntar tá sá -

hoz szük   séges az import, a hazai
be szállítók mellett esetenként
közvetlenül a külföldi gyártótól
szer  zik be a szükséges terméke-
ket.

Más intézményes külsô finan-
szírozási eszközt (bankhitel, lí -
zing, faktoring, támogatás stb.)
még nem vett igénybe a Meta l -
lonova Kft. Az idei gazdasági év
lezárásával a társaság a Nemzeti
Fejlesztési Terv Gaz da ság fej -
lesztési Operatív Programjában
szeretne pályázni a mikro- és
kisvállalkozások technológiai
fej  lesztése konstrukcióban. Lét -
re hoznak egy, a telephelytôl
távolabbi fióktelepet, amely
további létszámbôvítést ered-
ményez majd, ehhez pedig szük-
séges a tárgyi és technikai felté-
telek megteremtése. Célkitûzés
továbbá olyan gépi berendezé-
sek beszerzése, valamint tech-
nológiai fejlesztések ütemezett
bevezetése, amelyek segítségé-
vel ipari felhasználásra készíte-
nék elô a termékeket, s lehetôvé
tennék akár egyedi, speciális
gyártmányok elôállítását. A nem -
zetközi válságban a versenyké-
pes vállalatok maradhatnak
fönn, s a beruházások is ezt se -
gítik.

Metallonova Kft.: Pályázni is szeretnének

A kisvállalkozásoknak szükségük
van kedvezményes hitelre
A Metallonova Kft.-nél a tulajdonosok szakmai múltján, kap-

csolatain túl immár a Széchenyi-kártya is garantálja a fize-

tési határidôk pontos betartását, a feltétlen bizalom fenn-

tartását.

Tóth Balázs

A Metallonova széles körû fémfeldolgozó tevékenységet folytat

Létrehoznak egy fióktelepet is

Gulyás Sándor ügyvezetô igazgató

A varrodában munka- és védôruhát gyártanak

Kalmár Erika

A cégvezetô több munkát és biztos megélhetést szeretne a dolgozóinak 

A Békés Group Szolgáltató Kft.
nyolcéves múltra tekint vissza.
A 2000-ben alakult gazdasági tár-
saság jelenleg kilenc munkavál-
lalót foglalkoztat, és idén az
árbevétele megközelíti a 2,5 mil-
liárd forintot. 

A cég pénzügyi alapállását
mindig is a megfontoltság jelle-
mezte. Ezt már a lapunknak nyi-
latkozó Trézing Gábor fogalmaz-
ta meg, aki hozzátette: az idén
negyedik alkalommal pályáztak
a Széchenyi-kártya elnyerésére,
és most is kedvezôen bírálták el
kandidálásukat.

Idén, október 10-én Bu da -

pesten vehette át a Békés Group
Kft. a maximális, azaz 25 millió
forintos kedvezményes hitel-
konstrukciót jelentô Széchenyi-
kártya 2-t. Az ügyvezetô szerint a
mostani, számukra kedvezô dön-
tésben bizonyára nagy szerepet
játszott, hogy korábban a szer -
zôdésben vállalt feltételeknek
megfelelôen használták fel a
Széchenyi-kártyát. 

A kártya igénylésének indoka-
iról elmondta, hogy olyan kedve-
zônek ítélték meg a cégnél a kár-
tya által elérhetô hitelkonstruk-
ció feltételeit, hogy e lehetôség
mellett semmiképpen nem akar-
tak elmenni. A pénzügyileg sta-
bil, jelenleg is likvid cégnél nem
volt létkérdés a 25 millió forin-

tos Széchenyi-kártya nyújtotta
összeg megléte – tudtuk meg.
Az így elérhetô hitelkonstrukciót
kedvezô üzleti lehetôségek reali-
zálására kívánják felhasználni.

A Békés Group Kft. alapvetôen
belföldön, mezôgazdasági öm -
lesztett áru (mindenekelôtt gabo-
na) rakodásával és szállítmányo-
zásával foglalkozik. Te vé keny -
ségei közül nem hiányzik a kül-
földre történô áruszállítás sem.
Tavaly óta a cég is folytat önálló
kereskedelmi tevékenységet. 

– A cég szállítmányozási szol-
gáltatása komplexnek nevezhe-
tô, mert egyszerre végzi a vasúti
rakodást és az onnan a telephe-
lyekre történô szállítás felada -
tait. A nemrégiben elnyert Szé -
che nyi-kártya 2 biztonságot
nyújt a jövôbeli feladatok ellátá-
sához, jobb üzleti lehetôségeket
kínál az egyre nehezedô gazda-
sági helyzetben – foglalta össze
az ügyvezetô.

Bod Péter

Békés Group Kft.: Szállítás a telephelyig

Negyedszerre is Széchenyi-kártya
A Békés megyei szállítmányozással és rakománykezeléssel

foglalkozó cég idén negyedik alkalommal pályázott a

Széchenyi-kártya elnyerésére, és negyedik alkalommal

jutott hozzá a kedvezményes hitelkonstrukcióhoz. A részle-

tekrôl Trézing Gábort, a cég ügyvezetôjét kérdeztük.

Bôvítik termékkínálatukat


